
LENIN
TI>arbene ideje Lenina
•*-* in Oktobrske revo-
lucije so padle na plod-
na tla. Postajajo revo~
lucionarna praksa vsak-
danje stvarnosti, osva-
jajo zavest in delo mi-
lijonskih množic v naj-
različnejših oblikah, v
borbi z zastarelimi poj-
movanji, skozi muke in
tegobe — pa čeprav in
»e glede na stalinistično
izdajstvo, Jci v objektiv-
nem in subjektivnem
smislu pomeni največjo
oviro razraščanju idej
Marxa, Engelsa, Lenina,
idej in prakse jugoslo-
vanskih komunistov.

. DELO ZVEZE: Problemi študentov \z kmečkih družin
KULTURA: ..Beseda" št.9, Filmski pregled

• PO SVETU: S potovanja po Danski in Nemčiji
ŠPORT: Smučarsko in šahovsko prvenstvo Univerze

Frekvence Imamo; sedaf pa domov, da sl opomorencrl

GLASILO STUDENTOV SLOVENSKE UNIVERZE

Več pozornosti notranjemu
življenju v Zvezi komunistov

No, pa na svidenje!

Ideje Lenina so učile
naš delavski razred, ju-
goslovanske komuniste,
Ideje marksizma in le»
ninizma, kot nam je go-
voril tovariš Tito med
vojno, so bile naše naj-
močnejše orožje v boju
zoper najraznovrstnejše
sovražnike naših narq-
dov, naše revolucije in
narodnoosvobodilne bor-
be. Opirajoč se na ideje
Marxat Engelsa in Leni-
na, so jugoslovanski fco-
munisti lahko našli us-
trezne oblike razvoja
socialističnih odnosov v
naši državi in odprli po~
ti za ustvarjanje resnič-
nih demokratičnih od-
nosov med Ijudmi.

Lenin je mrtev samo
za SKP-b. On živi v de-
lovnem Ijudstvu vsega
sueta, ki bo tudi dovr-
iilo njegovo delo.

IDEJNO POUTIČNA IZOBRAZBA KOMUNISTOV JE OSNOVA
BORBE PROTI BURŽOAZNEMU ANARHIZMU

III. plenum Centralnega komiteja ZX, kl je *a-
sedal 16. in 17. Januarja t 1. Je tako v referatih, kakor
tudi v disknsiji obsodil pojmovanja tov. Milovana
Djilasa, kot nasprotna Hniji VI. kongresa Zveze ko-
munistov Jugoslavfje. Prav to dejstvo je privedlo do
sklicanja izrednega plenuma, aa katerem se je obrav-
naval primer tov. Milovana Djilasa in vprašanje
uveljavljanja gklepov VI. kongresa Zveze komunisto?
Jugoslavije.

REZULTATI SAHOV-
SKEGA PRVENSTVA

UNIVERZE
1. Krivec 7 in pol, 2. Vošper-

nik 7, 3. Vavpetič 5 in pol, 4-—
6. Blinc, Gabrovšek, Trampuž
5, 7. Mikunda 4 in pol, 8—10.
Horvat, Kržin, Roblek 4, 11.
Perdan 3 in pol.

Njegovi članki objavljeni v
»Borbi« in »Novi misli« so
vnesli precejšnjo zmedo in
dezorientacijo tako med član-
stvo Zveze komunistov, kakor
tudi v javnost sploh. Ti člankl
so postali sredstvo v rokah so-
vražnikov naše ureditve, tako
pri nas doma kakor tudi v
zamejstvu, ki so ga uporab-
ljali z namenom kompromiti-
ranja naše borbe, naše gra-
ditve, naših državnih vodite-
Uev. Res je, da so članki tov.
Milovana Djilasa njegov lastnl

. proizvod, plod njegovega last-
nega razmišljanja. Na drugl
strani pa je tudi res, da bi se
mpral tov. Milovan Djilas in
kot komunist še bolj pa kot
visok funkcionar Zveze komu-
nistov zavedati, da je edino
kompetenten razpravljati o
nekih novih poteh o neki novi
lipiji plenum, če že ne kon-
gres. Dejstvo, da se ni o stva-
reh, ki jih je pisal podrobnej-
Se menil z ostaliml fclanl Cen-
trainegr«, komiteja, s svojim!
tovariši, da se ni z njimi kon-
sultiral ip tudi nepravilna re-
akcija na krltiko posameznih
tovarišev daje misliti, da je to

delal zavestno In z gotovlm
namenom. Ceprav je oznanjal
v svojih člankih demokraeijo
za vse, zahteval najširšo svo-
bodo diskusije po vseh vpra-
šanjih (mislim, da je to že bila
naša praksa), čcprav je v svo-
jib člankih poudarjal, da je to
tema za diskusijo je v svojem
članku odgovor jasno pokazal
kakšno obliko diskusije po-
teh vprašanjih si tov. Milovan
Djilas želi. (... ne moreni si
kaj, da ne bi iz viška gledal
na vse kritike nasprotnih vrst.
(»Odgovor«.)

Ne'-oliko sem se oddaJJU od
tega, kar sem mislil ttf po-
udariti. Ne mislim se na tem
mestu spuščati v teoretska
razglabljanja o teh vprašanjih
oziroma člankih, ker je to
uspešno opravil tov. Kardelj
na plenumu samem; hotel bi
se samo dotakniti nekaj sla-
bosti naših kotnunistov v zve-
zi z diskusijami okrog teh
stvari, v zvezi 9 tolmatenjem
teb -̂ ia?v cv io % ne^ativnim?
posledicami.

Ob tej prilikl se je ponov-
no pokazala neverjetno nizka
idejno politična raven precej-

Staro in novo
Zakaj prepuščamo moralne probleme teologijl

Nič lažjega ni, kakor neko~
ga z dejstvi zaslepiti, nato pa
operirati z muzejskimi rekvi-
ziti srednjega veka v imenu
višjih »moralnih« načel.

Naša študentska javnost je
rabeležila na Poljanski cesti
enega tovrstnih eksperimen-
tov, k% naj bi v naši demokra-
tizaciji na legalen način odprl
novo fronto aspektov, s kate-
rih bi se naskakovala napred-
na miselnost dozorevajočega
inteligenta.

Predavanje o splavu $ po-
sebnim ozirom na medicino,
pravo in moralo je bilo v pre-
davalnici teološke fakultete na
Poljanski cesti. Predavanje
samo je bilo baje namenjeno
v prvi vrsti predavateljem teo-
Inške fakultete; ker pa je bilo
predavanju dodano Še tisto o
medicini, pravu in morali, so
bili povabljeni tudi študenti
drugih fakultet. Teologi razen
enega ali dveh predavanjem
niso prisostvovali, tako, da je
bilo še enkrat očitno komu so

namenjene poslednje ugotovit-
ve pastoralne »medicine«.

Problem sodobnega obrav-
navanja abortusa je danes de-
jansko v središču razpravlja-
nja medicinskih in pravniških
krogov. Vzrok temu je naša
nova stvarnost, ki je postavila
na dnevni red novo vrednote-
nje sodobnega človeka, ki je
podvržen ekonomskim, social-
nim in drugim silnicam svoje-
ga družbenega okolja. Naša
zakonodaja, izhajajoča iz te
nove vsebine, mora nujno upo-
števati te nove družbeno-mo-
ralne faktorje ter je zato nuj-
no v nasprotju s srednjeveški-
rai moralnimi nazori, tako v
konkretnih sankcijah, kakor
tudi v splošnih ciljih. Vrača-
nje k zastarelim moralnim
načelom bi za našo stvarnost
ne pomenilo nič drugega, ka-
kor odlagati rešitev problema,
omrati razvoj družbene stvar-
nosti.

Diskusija in kritika zakonov
more biti konstrukiivna in

ZA ALI PROTI
KAJ MENIJO ŠTUDENTI MEDICINE 0 NOVEM

i UČNEM NAČRTU IN SKUPINSKIH IZPITIH?
V decembru so se pravzaprav že vnele živahne razprave o

aovem šestletnem učnem načrtu na MVS, katerega bistvene po-
stavke so poudarek na praktičnerr. delu, uvedba skupinskih iz-
pitov itd. Fakultetni svet je predlog šestletnega učnega načrta
dal na vpogled študentom in združenju ter zahteval od njih
kritičnih pripomb in predlogov. Takšen način medsebojnega re-
ševanja je vreden pohvale, kajti le s skupnimi napori bo možno
najti pravo pot. Sestanki po letnikih in zadnja letna skupščina
združenja so pokazali, kje tiči zajec in kaj študente najbolj
žuli.

družbeno utemeljena le, če
upošteva razvoj človeške druž-
be skozi tisočletja ter material-
ne in duhovne ustvaritve so-
dobnosti. Pastoralna »medici-
na« z idejno osnovo srednjega
ueka je ravno zaradi tega ne-
vzdržna kritika stvamosti, pa
čeprav skuša svoj videz mo-
dernizirati. Sodobno družbeno
prakso izkorišča in jo podreja
svojim ciljem in interesom,
»religiji«. Vsak poizkus krilike
z omenjenega stališča je drui-
ba že zdavnaj odklonila; pre-
davanje samo je to tudi jasno
pokazalo. »Znanstveno« se
ukvarjati s tako važnimi pro-
blemi s pozicij pastoralne me-
diclne pomeni ukvarjati se z
družbenimi problemi ne v in-
teresu družbe.

Predavanje je jasno poka-
zalo navedene trdltve. Skozi
vso vsebino sta se vlekli sle-
deči misli: vzrok številnim
splavom je pomanjkanje reli-
giozne vzgoje; splav je zločin
nad dušo fembria, Jcajti duša je
obsojena na večno brezdom-
stvo, medicinske indikacije
splavljenja so v 99,99% neute-
meljene. Komentar prepuščam
bralcem samim.

Upam, da bo naša zakono-
daja sposobna rešiti tudi ta
problem brez navedenih pri-
pomočkov. Sugestije takega
kova b'% res spravile v nevar-
nost trezno mislečega človeka,
pa čeprnv nam pravijo, da je
rimski imperij propadel, ker
se je katoliška religija poja-
vila prepozno, da bi prepove-
dala abortus.

šnjega dela našega flanstva.
Pokazalo se je, da je komu-
nist brez tega nesposoben iz-
polnjevati svoje osnovne na-
loge, da je v svojih stališčib
kolebljiv itd.

Odraz tega misllm, je tudi po-
jav, da so posamezni komu-
nisti jemali te članke kot ne-
ko novo teorijo našega razvo-
ja, kot neko novo linijo v
Zvezi komunistov, niso bili pa
sami sposobni oceniti dejan-
sko vrednost teh teorij in za-
vzeti svoje stališče. Na drugl
strani pa vidimo, da so po ko-
munikeju, ki ga je izdal Cen-
tralni komite Zveze komuni-
stov Jugosiavije prav isti ko-
munisti vedeli največ pove-
dati o nepravilnostih teh član-
kov itd., itd.

Imeli smo tudi primere, da
naši komunisti niso zasledo-
vali in preštudirali teh član-
kov, nlti materiala plenuma
in jasno tudi niso mogll v di-
skusijah, ki so se vodile med
našim članstvom in med osta-
limi študenti aktivno sodelo-
vati, ali pa so celo padali pri
tem pod vpliv razno raznih
anarhov in drugrih elementov.

Vse to nas lahko resno za-
skrblja, obenem pa nam na-
laga tudi dolžnost, da mora-
mo v bodoče posvečati več
pozornosti notranjemu življe-
nju v Zvezi komunistov.

Ob koncu bi rad *e nave-
del uakijučiie* u.tsli tov. Tiia
na tem plenumu. Med drugim
pravi tudi: »Edina pozitivna
stran, ki se je v vsej tej za-
devi s članki tov. Djilasa po-
kazala, je v tem, da nam je
precej odprlo oči in nas uda-
rilo po glavi, nas, pa tudi
mnoge naše Ijudi — to, v kar
mi nikdar nismo dvomili in
nismo niti verjeli: da je to-
liko tistih, ki so mislili (zla-
sti tov. Djilas), da smo pri
nas že likvidirali razrednega
sovražnika. Pri njem ni raz-
redov, ni razrednega sovraž-
nika, vsi smo zdaj enaki. Nje-
gov primer pa prav dokazuje,
kako nevaren je razredni so-
vražnik pri nas. Razredni so-
vražnik obstoji, in to je jas-
no videti po Djilasovih član-
kih, tudi v Zvezi komunistov.
Pojavlja se v raznih oblikah.
Pozitivno je to, da bomo mo-
rali malo bolj upoštevati, da
ne bo nihčc mislil, da je vpra-

Spremembe v U0 ZŠJ
Na lastno prošnjo so bili v

UO ZŠJ razrešeni naslednji:
Valič Ivo, Krese Ljudmila,
Mikoš Boris in Bokša Milena.
UO jih je razrešil, ker se iz
razniii razlogov niso mogli do-
volj posvetiti delu v organiza-
ciji. Kooptirani bodo drugi
tovariši.

V prvi polovici Januarja 1954
j€ bila v Carigradu IV. med-
narodna študentska konferenca,
ki se je je udeležila tudi d€le-
gacija ZSJ. Konferenca se je
zsčela 9. januarja v okrašeni
sultanovi palači, in sicer v dvo-
rani, kjer je bila podpisana
Mala antanta. Konferenci so
prisostvovali delegati 44 držav:

Ko so se študenti opredelje-
vali za šestletni načrt ali proti
njemu, so imeli pred očmi, ko-
liko bo novi učni načrt uspel
odstraniti bistvene pomanjklji-
vosti dosedanjega medicinskega
študija. Študenti si želijo več
praktičnega dela, seminarje na-
mesto obveznih kolokvijev, skr-
fcitev teoretičnih predmetov na
bistvene osnove, ki so potrebne
ta nadaljnji študij. Tako imeno-
vani »ad hoc« semlnarji in ne-
posredni kolokviji samo dezori-
entirajo študij, razcepijo čas in
podpirajo nagnjenje do površ-
nosti, kar da pozneje pečat ce-
lotnemu odnosu do študija. Ve-
čina vaj se opravlja brez zani-
manja, ker se študenti, ko

opravljajo vaje, pripravljajp
istočasno za izpit iz popolnoma
drugega predmeta. Režim študi-
j je tako poostren, da povsem
z?.posli študenta, ga sili h knji-
gi in ga popolnoma izločf iz
družbenega življenja. Razen te-
ga tudi zmogljivost klinik in la-
boratorijev ni zadostna, da bi
lahko zadovoljila pri sedanjem
številu študentov.

Sestletni učni načrt zares da-
je poudarek praktičnemu delu.
Vendar se samo po sebi vsilju-
je vprašanie, koliko smo danes
ž̂  finančno močni, da lahko sto-
rimo tako drzen korak? če že
uvajamo tuje zglede, moramo
vedeti, kaj je za uresničenje

(Nadaljevanje na 2. strani)

šanje razrednega sovražnika
in njegove likvidacije stvar
nbnrožene borbc in zaključka
te borbe, marveč, da je dol-
gotrajen proces, ki traja dok-
ler gradimo socializem, dok-
ler ne bomo prišli v višjo eta-
po v komunizem.«

Le z enotno, idejno polltlC-
no čvrsto organizacijo Zveze
komunistoT bomo uspešno re-
ševali vse naloge, ki stoje
pred nami.

Beznik Vladlmlr. Dedek, kar z naml!

Smisel navidezno
podaljšanega študija

0D60V0R SVETA MVŠ NA VPRAŠANJA TRIPUNE
Na postavljena vprašanja, ki jih je poslala redakcija

»Tribune« tovarišu rektorju MVŠ, sporoča svet MVS
na&lednje odgovore:

Vprašanje: Kakšna je p» ventfi zadostili vscm potre-
Vašem mišljer.ju pot mladih bam, kl jih zdravstvo terja od
zdravstvenih delavcev pri cdravnikov. Se bolj potrebu-
nas? Alt je sploh upravičeno jemo zdravnikov za vso Ju-
in kakšen smisel ima zaskrb- goslavljo. Naša država ima
ljeno gledanje nekaterih štu- manj kot 7000 zdravnikov, po-
dentcn' MVŠ na potrebe naše trebovala pa bi jih 16.000, če bi
zdravstvene službe v bližnji hotela doseči, da bi imeli na
prihodnosti? , 1000 prebivalcev 1 zdravnika.

O d g o v o r : Menimo, da nl Manjka nam torej vsaj 9000
upravičena zaskrbljenost štu- zdravnikov.

Vprašanje:dentov MVS, da bi po diplo-
miranju ne dobili službe. Po

Kakšne so po
Vašem mišljenju prednosti

izjavi Sveta za zdravstvd LRS žestletnega študija in žkupin-
še mnoga leta ne bomo v Slo- skih izpitov? Velika večina

NASA SPORTNA OBGANIZACIJA PRED
RAZPUSTOM!

Akademski športni odbor je na svoji seji dne
25. januarja 1954 sklenil, da bo prenehal s svojim
delom, ker so mu bila vsa za obstoj nujno potrebna
finančna sredstva v celoti odklonjena.

S tem bo zamrlo delo ene najmočnejših športnih
organizacij v LR Sloveniji, ki je združevala v svojih
klubih in sekdjah nad 1000 aktivnih šport-nikov. One-
mogočeno bo športno ndejstvovanje v lastni organiza-
ciji 6000 študentom ljubljanske Univerze, Visokih šol
in Akademij.

PRENEH^LO B0 DELO
1. AŠK, ki je na lanskem drž. prvenstvu zasedel

2. mesto,
2. AOK, člana I. zvesne odbojkarske lige,
3. LUŠK, člana zrezne šahovske lige,
4. PDU, drugega najmočnejšega planinskega drn-

štva v Ljubljani,
5. ASD, ene najmočnejših strelskih družin v LRS,
6. ASK, najmočnejšega smučarskega kolektiva v

državi, ki je na zadn.Jem prvenstvu postavil na
štart čez 80 kvalitetnih tekmovalcev,

7. Jiu-do kluba, iniciatorja Jiu-do športa v Jugo
slaviji, Sabljaške sekcije in Akademskega na-
mizno-teniškega kluba.

Vsi klubi in sekcije AŠO so si na podlagi obljub
že izdelali načrte za delo v letošnjem letu, sedaj se
pa razočarani sprašujejo, ali res ni mogoče ohraniti
takega športnega kolektiva pri življenju?

AKADEMSKI SPORTNI ODBOR IN
ZVEZA ŠTUDENTOV JUGOSLAVIJE

IV.mednarodna konferenca v Istanbulu

Iz Istanbula: Jugoslovanska delegacija na mednarodni štu-
dentski konferenci. Darko Suvin (govori), Jakša Bučevič,

Miša Nikolič in Liljan Kodela.

18 delegactj evropskih držav,
11 delegacij iz ameriških držav,
7 delegacij iz Afrike in 9 dele-
gacij iz Azijc ter Avstralije.
Vseh delegatov ie biilo čcz 120-
Na konlerenci so bili navzoči
tudi predstavniki tiska in opa-
zovalci iz najrazličnej^ih držav.

Za delovneaa predsednUca
konference je bil izvoljen fili-
pinski delegat. Nato so bile iz-
voljene razne komisije, ki caj
bi v teku konferemcc proučeva-
le na}različnejša vprašanjia. V
prvo komisijo, kj ustreza naSe-
mu deilovncmu predsedstvu. so
bili izvoljeni delegati iz Ho-
landske, Jugoslavije, Svedske,
Kanade, Kostarike, Paraigvaja,
Zlate obaJe, Libanona in Izraela.

Prcdsednik druge komisljc, kl
Je proučevala športna vpra&anja
in itudijska potovanja štnden-
tov po raznih državaJi, Je bil
lugoslovanski delegat. Naši de-
legati so rBvezaili ze!o tesrie sti-
ke z delegati Južne ter Srednje
Amerike. Im©U so vei sestati-
kov z zastopniki turšlrih in gr-
ških študentov. Naša delegacija
je protestirala zaradi prisotno-

sts ipanskih delegatov na dn-
naj&ki konfereccL Sele 12. ja-
nuarja se je pojavil na konfe-
renci predstavnik MSS Jacques
Verges s statutom opazovalca.

Delo konference je bilo zelo
plodno in de3egati vseh držav
so viožili mcogo truda in napo-
rov, da so sc sporazumeli o
vseh vprašanjih. Delegati Juž-
ne Amerike so zavzemali v vseh
bistvenih vprašaniSh zelo na-
predfno staJišče- Konferenca Je
razpravljala o avtonomiji uni-
verz, zdravstvenem položaju
študentov, štipendijah, izmenjavi
študento\' med raznimi država-
mi in drugih študentskih vpra-
šanjih.

Sklenilj so, da bodo izvedili
anketo o nekaterib najaktual-
ne}ših študentskih problemih,
da bodo poslali v Afriko itu-
dentsko delegacijo, ki bo izved-
la anketo o tamkajšniSh živ-
ljenjskih in prosvetuih razme-
rah ter da bodo uvedli medna-
rodrne študentske legitimacije in
mednarodini center za informa-
cije. Konferenca Je končala z
delom 16. januarja t L.

študentov se s tem ne strinja^
Zakaj?

O d g o v o r: Prednosti šest-
letnega študija so v tem, da
študentje VI. letnika izkori-
stijo to leto za praktično delo
ob boiniški postelji, na vajah
in seminar jih neposredno pred
izpitom. Tako bi bili posame-
zni predstojniki klinik zadol-
ženi, da organizirajo vaje, se-
tninarje. internate itd. na tak
način, da bi vsak kandidat
pred izpitora lahko opravil po-
trebno praktično delo, pri ka-
terem bi bil študent vedno
tudi nad!X«orovan. Z druge
strani pa bi predlagaui režira
šestletnrga štcidija omosočil
študentom medicine, da bi ds-
jansko lahko posiušali tistft
predmete, ki jih vpisujejo. Po
prejšnjem študijskem načrtu
so študentje vpisovali pred-
mete, katerih niso inogli po-
slušati, ker so bili z izpiti v
zaostanku ter so se zanimall
le za tiste predmete, iz kate-
rih so se pripravljali na izpite.
Organizirano praktično iu se-
tninarsko delo so pred krat-
kim predstavniki V. letnika
predlagali celo sami, kot ide-
a'ni izhod in sedanje situacije
in so študentje poadravili tako
rešitev na Ginekološko- po-
rodriški kliniki, kjer je že
itak uveden pred izpitom per-
manentni fantomski tečaj. S
šestletnim študijem bi bili to-
rej slični praktikumi legalizi-
rani in sicer pri vseh po-
roembnejših klinlčnih pred-
metih. Po našem prepričanju

(Nadaljevanje na 2. strani)

KRATKE VESTI

Kaj bo s študentskim
nosefjem?

Z veseljem smo pričakovali,
da bocio letos podeljeni občut-
ni krediti za nadaljnjo grad-
njo Študentskega na&elja. V
zadnjem času pa slabo kaže...

Kljub opozorilom šolskih
oblasti, ZSJ in Društva viso-
košolskih profesorjev o mate-
rialnih problemih naših šol so
perspektive precej slabe.

Pri vsem tem pa so se našli
celo nekateri, ki pišejo po ča-
sopisju, da se bo Akademski
kolegij preuredil v hotel! Te
misli so močne, pričakovali
smo, da so že pozabljene. Bo-
jimo se, da so to debate brez
krčmarja. Dokler ne bo dogra-
jeno Študentsko naselje, ne
oddamo niti ene postelje v Ko-
Iegiju. Zvezni poslanec in naš
profesor dr. Šnuderl je javno
v časopisju obsodil pobornike
hotelske manije okoli Kolegija
ter se mu v celoti pridružu-
jem.

Zelimo, da pristojni organt
resno razmislijo o dograditvi
Studentskega naselja. Pri tem
pa istočasno apeliramo, da se
krediti odpro čimprej. V prl-
meru, da bo potrebno čakati
na odobritev proračuna do
marca, nato en mesec delo
okoli licitacije, bi pričeli z na-
daljnjimi deli šele v maju, to-
rej do jeseni ne bi prišlo do
bistvenih izboljšanj stanovanj-
skega problema. Upamo, da bo
Ljudska skupščina razumela
naše problerne.

Odprto pa je vprašanje po-
moči okrajev in mest. Končno
tu-di drugih republik, saj so
njihovi prebivalci v precejšnji
meri stanovalci domov.
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(Nadaljevanje s 1. strani)
bo po uvedbi fostletaefa Itu-
dUa veiina slušateljev, vzeto
fcovprečno, prej dokončaU me-
dicinski študij kot sedaj.

Na zadnji Studijskl k«nf»-
rencl na MV'9, na katerl M
Štiulentje izratali negodova-
nje caradi Aestletnega študija,
so imeU val prtsotni učlteljl
vtls, da so ce borili gtudentje
proil &estlein«mu studiju at-
radi tega, ker niso dobro ra-
sumell smisla tega aavldezao
podaljšaaega Študija, ki ob-
vezuje ptredstojnjke kltnik,
da organlzlrajo praktikume,
seminarje, vaje Itd. tako, da
bodo imeli Stvdentje pred ii-
pitom od njih maksimalne ko-
rlsti. Tudl v ostalih letaikih
je predvldeno več vaj na ra-
čun maajsega itevila pred»-
vanj, tako da študent ae bo
boU obremenjen • tcorijo. Po-
membno pa je, da bi trajal
obvezen študjj na Tseh medi-
cinskih fakultetah T driavi ••
nako dolgo. V nasprotnem
primeru bt iraelo različno tra-
janje studija u postodko ae-
varao prescljevanj* štodea-
tov na tiste fakultete, ki bl
Imeli krajšo dobo študija, To
je torej zvezni ia a« samo ra-
publiški problem.

Skupinskl izpiti co blll pro-
jektirani v Casu, ko je bil vpla
na fakultete MVS omejen nt
obseg, ki ga dovoljnjejo M-
danj« kadrovsk« in prostor-
ninske naoenosti. Spričo pre-
hoda na neomejeno •pisova-
nje bi blll skttpliuki ic»iti po
predvidenetn načrtu itak ae-
izvedljivi Ln bodo po vsem vi-
dezu ob sedanjih pogojih mo-
rali odpasti. O tem boete
morala sklepati &e oba fakul-
tttna sveta.

Vprašanjc: Zadnji Cas Je
študentski tisk piial o n«-
zdravih odnosih rned študen-
ti medicine. Kje Je po Vaiein
mišljenju tareba iskati korcnin
za takšne odnose?

O d g o v o r : N» to vpraSa-
nje bodo po našem mnenju
najbolje iahko odgovorill
fetudentje sami, zlasti pa nji-
hova organizacija na MVS.

Vtstf z Naselja
Pffed dinevi j e Karatorij 4bu-

dentskiii damov ttaikazail Ma«*-
lju 200-000 din za pozivitev dru-
ž*boeg,a iivljeaja na Naselju.
Saij tukaij pravvajprftv *e deiuje-
39 fotoama'tftii|ki krožek, radio-

s«i.učarski ikkib, na>
«ek£Ua io drugi,

zairadi pomao^canja d«.
&reds?ev ai delo t*ico na-

predovalo.
Na n«daivn«tn M&taniku j * bfla

dodopena komisija, iki ima nalo-
go razi'dc»ti, zak?i Student*ko
naselje ni bUo v določen««n ro.
k-u dogarajeno. Sestamek »odi, da
ee i« trtba. z a vse jpodtx>b(no«ti

nt ipodiietje »T^jnika«,
je Na$elje gradilo. Kaijti maar-

sikntertcn.u itudcttiitu ni jacno,
kam so i le todiik&ae vsote d«-
carja?

Nujno p a se motra prič«ti z
Ideli okrog ureditve Naselja. Ce-
ste niiso urejeme in, blait« bo n*
pomlad na ipretek. S iem bo pri-
Z34eta ičuto.ča dorna, ki je sedaj
Se na vzorni viiiaiL Pa tudi
traaisfonnaftojr bi raorali zaičeti

Nov korak k reševanju odnosov stavka l

Zaaliproti
CNadaljevanj« t 1. straai)

tega potrebno in » čim razpola-
gamo. Gre tu ra Itcvllo uintga
o»«bja, dobro opremljent labo-
ratorije, prlUgodittv učbenikov
za tak način študija in že vrsto
drugih problemov.

Studenti na MvS so millje-
Jija, da objcktivni pogoji za de-
lo po inštitutih in kiinikah ne
ustrezajo potrebam, fci jlh stav-
lja izvedba novega učn«ga na-
črta. Učnih moči }« prtmalo in
so preobrtmtnj«n«. Skladno$t
predavanj, ki J« pogoj za sku-
pinsk« izpite, pa lahteva «pr«-
mernbo načina in snovi preda-
vanj, ki «e ne more doseČI pre-
ko noči. Povrh tega bi uvtdbt

.skupinskih izpitov brez pred-
hodnih priprav in ustremih uč-
btnikov tako obreipenila Štu-
d«nte, da bi to ztnogli samo ti-
sti, kl Imajo najboljde pogoje za
Intelekturlno delo. Študij medi-
clne bl se po sploSnem mnenju
medicinGev podaljial n« otem
let. Dvoletni izpitni preiaor, ki
nastopa z novim učnim načr-
tom, bi kvarno vplival na učfe-
nje. Mnogi Studenti bi spričo
sproSčenostt neckonomsko izko-
rigtili čas, kar bl se odrajilo na
kvalitetl izpltov.

Iz ust Studentov j« vedno bolj
določno slišati glasove, ki pred-
lagajo, da bi bllo potrtbno Se
počAkati, dokltr se n« najd«
najboljll način. Prenagljtno de-
Janje bi utegnilo imeti daljno-
seine posledi«*. In zakaj bl
ravno itudenti morali venomer
nositi br«me različnih poskuaov
na svojih ramah? Marsikaj bi
se lahko izboljgalo br«i radi-
kalnih sprememb uCnefa ftačrta
x racionalnejio izrabo ttga,. kar
imamo.

POPRAVEK
V zadnji štavtfkl naiega 11-

sta je bil pamotema izpuščftn
podpis pod um«imiSko prilo-
go na kulturni strani, ki se
glasi: BERNIK JANEZ: Zma-
g*.

med profesorji in študenti
V 6etri«k, 21. Jannarja 1964 «0 ge sestall komuaistl

profesorji ia aai«t*nti TVS ter v prisotnosti »aatopnikov
HuAeatov razpravUali o medsebojnih odnosib, ki 10 se 90
obdnem zboru DruStva vlsokošolsklh profesorjcv in znan-
stveaih dclavcev v Liubliani poostrili. Po obliral ia živahnl
diskusiji o tem problemu se je pokazalo, da je glarnl vzrok
raslifinih gledanj premajhno sodelovanje med obema orga-
alzMiJama Zvez« komunistov, Društva visokošolskih profe-
sorjev ia ZSJ. Ta nesoglasja so se začela pojavljati ob dlska-
aiji za univerzlteini zakon in pripravah «a nove uftae na-
črte. N«spora»umi so se zaostrili predvsent na TVS, kjer
ao nekatcri problemi poscbno perečt in so bili tudl živahno
obravaavanL V bUtvu je bllo in je ie danes to obravnavanj«
positlvno, zameriti pa je vsem prizadetim organizacijam, da
niso dovolj sgodaj iskale poti za zbližanje in koordiniranje.
To pa bi ie nedvomno moralo storiti, ker je avjno, da »o
napori vseh organizacij, kakor tudi posameznikov osmer-
Jeai k istema cilja.

je bila v celoti demagoftka, ni
pa v časopianih poročilih za-
slediti njesovih nadaljnjih U-
vajanj, i i katerih sledi, da
njegov odit«k velja le za dolo>
čene tooke, in sicer, da je 17
tisoc absolventov v Jngo&IavUl
poeledica neurejenih nčaih
načrtov, da gre aa istl ražnn
toliko in toliko iaieairskih let
v izgubo in borba za »stolčke«.
Na sestanku jc bilo glede te«a
soglasno ugotovljeno, da takš-
no posploševanje in navajanjc
razilčnih številk ne more
predstavljati objektivnega ar-
gumenta za aeurejenost učnlh

gledanja >o ponov-
ao prilla do fzraza na občnsm
•b«ru Druitva vi»ok«šelsklh
pr«feflorj«v in caantAvenih de-
laveev ir Ljublianl. aEarsdl de-
looaa ncjastiega iaražanja ne-
katerih diskutantov In nepo-
ptolii«ga porotila • ias«pisu, so
debila nekatera izvajanja drug
p«m«n in izzvala napačen od-
mev r javnosti, 8« povebej pa
r«akcijo fftudentov.

Tak prlmer »ta blH disknsiji
tovarlla ing. Severja in tov.
ing. ČopKa. Is iasopisnih po-
ro£tl •« da posnetl, da je ing.
S«ver o^ital skupsčini ZSJ, da

Več praktičnih predmetov!
Geologl razprovljajo o očnem naCrtu

S«minarji geološkega oddel-
ka prir.-raat. fakultete so zad-
nje čase izredno dobro obis-
kaai in najll geologi — prizna-
nl tovrainlki lestankov v za-
prtlh proistorih — ostajajo celo
po semlnariu, da se pome-
nije... o čem le? Z učnlm
progrramotn niso sadoTolJni!

DiskasUe o tem g« vleoejo
ž« dve leti, ko Je nastal pro-
bletn »apoaHtve diplotnantov
našega oddelka, ki kljub di-
plomi in morda odlifnitn uč-
nim uspebom niso usposob-
ljeni »a delo na terenu. V
okviru prir. mat. faknltete, ki
je ped.ageSko usnaerjena, Je
tudi naš ptrogram terau pri-
meren, fteprar naj bi se ve-
Claa g*«lofov zaposlita v go-
spodankljh ustanovah in pod-

tor Geološkega savoda pravi:
»Mi sprejmemo takoj več g«o-
logov, toda ne takih, kot ste
vi, ker resnično nimate kvali-
fikacij.« Geologi se tega sami
dobro zavedamo In se ob tem
le spraiujemo: ali se vzgajamo
z» inStitute ali ta prakso?

Te dnl se bonio scctali pro-
fesorii, predstavniki go»po-
darskih ustaaov In itudenti,
da še enkrat pretresemo vse
probleme, potem pa se bpmo
obrnill tudl na Svet za pro-
sveto ki kulfaro, če fakulteta
sama ae bo mogla reiHi tch
— res ae velikih — finančaili
in tehnlčnih teiav.

Studenti geologije

aaCrtor.
Prav tako so btla tudl Izra-

janja ing. Coplča glede vpUva
ftp«rative preskopa in so zato
dosegls drugačno tolmačenje,
kot ga je želel doseči ing. Co-
pi& Aaketa DGIT je na pri-
mer nred dobrim letom in pol
pokazala, da povojni inženirji
dotivljajo nensp«he ne saradi
amtrokovnostl, temveč zaradi
prenagljenega postavljanja na
odgovorne položaje.

Resna napaka obfcnega zbo-
ra Društva visokošolskih pro-
fčsorjev in znanstvenih delav-
oev v LjubLJani, kakor tudl
skupščine ZŠJ, je bila v tem,
da so posamezni govorniki ne-
katcre »tv*rl posploievali. Se-
staa«k je obsodil pojav po-
sploševanja, ker tako posplo-
ievanje prikazuje stanje na
visokih solah slabše, in sicer
• taki luči, kl škoduje tako
astaaovl, kakor organizadjara.

DUkusija kotnunlstov a»
tem sestanka je pokazala, da
je napačno s strani novlnaj^
jev, da prikazujejo občni zbor
nepopolno, ker !z objavljenega
poročila more bralec sklepatl,
da je občnl zbor potekal v
glavnem o vprašanju medse-
bojnih odnosov, drugim, prav-
tako vainlm vprašanjem pa J«
pofvetll le kratek uvodnl del.

Komunistl profesorjl in asl-
stenti TVS in zastopaikl štu-
dentor s« ob.odlli nekalere
n«točae trdltv« posameznih
diskutaatov aa občnem cboru
Draštva visokošolskih profe-
sorjev, kakor tudi naoin re$e>
vaaja nesporazumov in na
podlagl tega sprejell sledeče
sklep«: Da bodo komunisti
profasorjl la gtudentl vsdrže-
vall tesnejie medsebojne stike
in izmenjavali mnenja v vseb
vainejillh vpraganjlh, ker bodo
le na ta način lahko savzemali
enotna sUlifi6a v načelnih
TpralanHh. Prmv tako to akle-
niH, da bodo komnnlsti inloia«
torjl MMlfllovaaJa med orgaol-

« ZBJ IP Dmštvom viso-
f b Brofesorjcv in saan-

gtvenJh d<*fcvcev, tako v okvi«
ru tse TVfl, kot po posamez-
nlh falralt«irvh.

Komnnistl so se razŠU s pre*
pričaajem, da bodo z izrrie-
vanjem teh sklepov pripomog-
li k neposrednejšemu in plod-
aejšemu relevanju vseh n»-
log, ki stoje pred njiml«

OO ZKJ aa TVS
v LjubljanL

OBVESTILO
Sporočamo, da dovoljuje upra-

va Slovenske filharmonij« 25 %
popust študentom prl nabavl
vstopnlc sa abonmajske ln iz-
redne koncerte Slovenske Ul-
harmonije In slcer proti predt-
ložitvi legitimacije.

Pismo »Tribuni*
Po večletnem brezuspešnem

prizadevanju študentov, da se
reSijo zavozlani študentski
problemi na veterini, so štu-
denti 21. t. m. pristopli k boj-
kotu predsvanj in vaj. Kaj je
dovedlo do stavke? Vzrok j€
nereaien učni načrt in težak
študijski režim. Studenti no-
čejo biti predmet za najraz-
ličnejše poskuse fakultetnega
sveta. Takšni poskusi so leta
1950 dovedli do tega, da je 100
študentov izgubalo Ieto, ker ni
imelo opravljene irjterne pro-
pedevtike, ki je bila malo na-
to ukinjena. Zdaj stojijo stu-
defiti zagrebške veterimrske
fakultete pred podobnim pri-
merom. 120 študentom preti
izguba leta, ker nimajo oprav-
lj^nega izpita iz patologije in

Pred počitnicami
SrednjeSolskl evonec je že

naznanil konec prvega seme-
stra. Za nekaj dni se bodo za«
prle tudi predavalnice po na-
šib fakultetah. In potem...
Izpiti, oddih, smučanje, plani-
ne ali pa mora enako delo kot
do sedaj? Večina Studentov 8
podeželja zapušča Ljubljano.
Razšll se bodo po okrajih od
Tolmina do Prekmurja. Za po-
deželske študente, ki so vklju-
čeni o akademske klub« po
okrajih, so pravzaprav po-
čitaice najprimemejši čas, za
politično delo, kulturne prire-
ditve, poljudnoznanjstvena
predavanja v okviru ljudskih
univerz, nastope pev&kih zbo-
rov, folklorrdh skupin itd.
Resne so naloge akademsldh
klubov po okrajih. Politično
iivljenje po okrajih je pestro.
Zlasti študentt, ki zasledujejo
naS družbeni razvoj, so pokli-
cani, da posežejo r razglbano
politačno življenje na nagem
podeželju. V ta namerr &o štu-
dentski klubi piistopili zelo
resno k izvajanju nalog. To-
dročje dela študentsklh klu-
bov ni v njihovi univerzltet-
ni metropoli, temvefi nepo-
sradno doma. V tem je prav-
zaprav bistven amoter, delati
med lji^dstvom iz katerega si
neposre^dno izSel.

Seveda tudi skrbi študentov

Zaio stno T decembni prod-
lagall dekanaia spremembo
uteega načrta v tom sraislu,
da ae edMnunUo nepotrebni
biološki predmeti In uvedejo
nova predATani« la modernih
metod geolofikega podzem-
skega raziskavanja. Poleg tega
lmamo vs« premale os, sploh
nimamo praktičnih terensklh
vaj v učnetn načrtu. Zabtevali
smo tudl obvezn« prakse za
II. in III. letnik v po&tntcah,
ker g«olog, ki pezna teren le
% geoloških kart, J« prav tak
kot zdravnlk, kl gleda bolnico
le od zunaj.

Naše predloge j« faknltotna
Študijfka komisija bree večjih
sprememb sprejela in potrdila
upravitSenosl naših zahtev. Za-
sedanje fakultetnega sveta pa
je pokamJo, da se večina pro-
fesorjev % uvedbo te nove
sknpine, kl naj bi se lmonovala
rudarsko-gegtoška, ne strinja.
OdkloniU so našo vlogo z mo-
tivAcijo, da v okvh-n prir.-mat.
iakult«te ne moremo uvesti
odde!«"\ • teliko t«hničniroi
pttdtntti, da nas fa premalo
itt se ne izplača, da bi to pre-
ve£ obr*naenilo proračun fa-
kvltet«, ker bi raorall nasta-
viti dva nova predavateUa —
žeprav se mi zavsemamo za
odstranliev dveh predavanj
hoaoraraega profesorja, kar bi
ee finan^no izenačilo. Za prak-
M v počitaicah in terenske
vaj« pa nlma fakulteta sploh
nobenih sredstev, daad imafo
gradb«niki, kl tudi posluša.in
geologlj©, obvezne 10-dnevne
ter«ask« vajc, geologotn pa,
kakor je videti, zadostujejo le
navedila za tereasko delo.

ProfesorA i ostalih oddel-
kov z nekim sirahom gledajo
na naša prizadevanja, da sl
priberlmo življenjski in upo-
raben uenl načrt.

•
Vs«povs«d naletlmo na oz-

ko, neilvUenJsko obravnava-
nje preblema. Zelimo le, da
pri tem n« gre «a to, da nas
Je malo la zahtcvamo take
sprenembe in toliko denarja,
da ne gre f» to, all se bo nova
skupina lmenovala rndarska
ali pedagdška — gre xa to, da
v okvira mošnofti, kl jih ima
fakult«!*, dvUra kmliteto Stu-
desta ia njegovo uspos«blje-
n«st z& delo v praksl. Direk-

Problemi študentov
iz kmečkih družin

V naSem listu vmo te ohrav-
navali problem socialn«ga se-
stava naši slttšateljev, pri če-
mecr smo ugotovili, da je pro-
cent kmečke mladine nizek:
14,4'Vo z izjemo agronomske
fakultete s 23°/o in teološke z
51%. Kot vzrok za tako sta-
nje smo navajali nezadovoljiv
način podpiranje študentov z
otroškimi dokladami, v veliki
meri pa je kriva tudi misel-
nost našega podeželja, odnos;
do študija in inteligence sploh.

Ob vprašanju, kakšna je
naš skrb za kmečko študent-
sko mladino, mora ZSJ pri-
znati, da se doslej ni intenzh -
neje ukvarjala s tem proble-
mom, z izjemo agronomskega
združenja, ka je lani dalo ne-
katere predloge glede obdav-
čenja kmečkih družin, ki ima-
jo otroke na visokih šolah.

Poraoč, katero bi morala
dajati naša organizacija štu-
dentam iz kmečkih družin, je
raznolika: uvajanje v mestni
način življenja, vključeva-
nje v družbo, pomoč pri iska-
nju stanovanja, hrane itd.
Druga stran, kateri bi posve-
til več pažnje, pa je re«nejši
pristop k resevanju finančnih
težkoč.

Podeljevanje štipendij in
sprejemanje v dontove se vrši
na osnovi predpisanih lestvic,

ki upo*tevajo obdavčenje star-
Šev. Ta siatem ni primeren iz
\eč razlogov. Osnovni ugovor
je, da sedanji način obdavče-
njia ni iiveden po enotnem
kriteri^u. Se vedno se vižina
davka dolo6a preko komisij,
ki imajo raziačna giedanja,
kajti obdavčenje po katastru
še ni uvodJbna Razumljivo je,
da kocnisija na Primarskem
eli pa na Dravskem polju nima
istih kriterijev, ne glede na to,
da je tudi delo, kakovost zem-
lje in še cela vrsta faktorjev,
ki odločdlno vplivajo. Našim
komisljam v domovlh iin za
podeljevanje stipendij ne mo-
r^no očitati strogega držanja
predpisanih le^tvic, ker ^o
življenjske, vendar preko do-
ločene mere ne morejo dti- Po
mojem mnen.1u je sodai pred-
pieana lestvica nerealna. Del-
no pa je vzrok takemu stanju
ukwren.in3ena misel iz časa
vojne in nekaj po njej, da so
kmetje mali bogovi, ki imajo
vsega na razpolago. Se danes
če&to slišimo med študenti go-
vorjerije o kulakih, čeprav gre
morda za kmetiča nekje s Pri-
morske ali drugih pasivnih
krajev.

Sedanjl sistem obdavčevanja
kmetov je neprimeren, vsaj ne
stimulira njihove dejavnosti.
Ĉ m več pridda, tem več pla-
ča davka, pa čeprav je visji

pridelek rezultat izredn«ga
garanja. Z uvedbo novega ob-
ljubljenega sistema obdavče-
vanja bti se pri kmetih dvignil
ititea-es za povečanje naporov,
pa t«di študentje iz teh daru-
žin bd s tem pridobili možnost
realnejšega prikaza material-
nega položaja.

Iz statističmh podatkov o
štipendiranju naletimo na pre-
senetljive rezultate. Student-
je nameščenskih družin pre-
jemajo otroške doklade. Zato
bi pričakovali, da bo procer\t
prejemnikov štipendij šel moč-
no v korist kmečke mladine.
Zal ni tako. Od podeljenih šti-.
pendij prejmejo kmečka štu-
dentje le 22°/o. Pri tem je dana
možnost, da študirajo otaroci
bogatih kmetov (o Ceiner pa v
LRS težko govorimo), ali pa
način podeljevanja štipendij
ni pravilen. Podatkov o soci-
alnem sestavu V domovih žal
še nimamo

Menim, da bo morala naša
organizacija kot celota v pri-
hodnje posvečatl več pažnje
problemom študentske mla-
dine. Eden prvih ukrepov bo
moral biti predlog o Bpremem-
bi do&edanjih lestvic, naši
okrajnl klubi pa bodo moralt
svojim kmečkim kolegom po-
svetiti precej pažnje.

Sinkovec Janes.

danes niso majhne. To zlastl
velja za študente iz vrst manj
premožnih slojev d^avcev, si-
romašnih kmetov itd. Nova
splošna uredba o štipendijah,
ki je pred kratkim bila dana
v razpravljanje, predvideva,
da bo večji del finančnih virov
za študento moral priti nepo-
sredno od okrajev. Levji delež
podpore študentom pade na o-
krajne in občinske Ijudske od-
bore in mestne občine. Zdaj je
6as, da akademski klubi po o-
krajih seznanijo px«dstavnike
oblasti s študentskimi proble-
ml, njihovim življenjem in de-
lom. Nekateri klubi so se te-
ga že lotili. V glavnem &o be-
eede študentov naletele na
polno raziimevanj« in plodno
sodelovanje.

MAK na domoči njtvl
Predsednika MAK sem slučaj-

n6 srečal na ulid, ko je po sne-
gu poganjal svoje kolo.

»KaJ boš povedal o pofiltni-
cah?«

»Delo }• pravzaprav obšlrno
zamiSljeno. Najprej debatni ve-
fier v Marlboru, na katerega bo-
mo povabili ljudske poslance,
javne inkulturne delavce. Go-
voril! bomo o študentskih vpra-
šanjih, razložili, kje nas pravza-
prav čevelj najbolj žuli. Pri-
pravljamo predavanja po ljud-
Sklh nniverzah, podjetjih in
ustanovah o negl dojenčkov,
okvarah prl kmetkem delu, vti-
sih iz Zapadna Nemčije, s poseb-
nim poudarkom na organlzacljl
dela. Veliko podporo v tem po-
gledu aam dajejo pristojne ob-
lasti ,ki so pripravljene Studen-
tttm predavanja honoriratt. K
predarvanjem bl tudi lahko pri-
rftell pogovore x osmoSolcf ma-
riborskih gijnnafij o poklicni
u«neritvi. Leteče skupine štu-
deatov bodo sodelovale pri Pre-
šeriovih proslavah v podjetjlh
in tovarnah, kar bo precejšnja
p^moč nažlm delavskim »Svo-
bodam«. Hazen tega bodo 8tu-
deatje nastopUi na centralni
proslavi v Mariboru. O akadem-
Bkeffli plesu ni treba posebej
govbritL Več pristašev ima za-
bava »Ožmi možgane« z inteli-
genčnimi vpražanji po vzoru na
zapadu. In finale, letni občni
zbor MAK v Mariboru.

In ostall
Vsi ostali AK, ki Imajo za se-

boj ie lepe uspehe, in tisti, ki
so bili iele v zadnjem času
uatanovli«ni, imajo delovne na-
fert« za biltoie počitnicerNJiho-
vo delo Je bolj ali manj podob-
no. Zelimo jim Brečno pot in
v*liko priznaoja pri rojakih.

patološke fiziologije, ki sta
pogoj za vpis v VIII .senvs-
ster. Nikjer v Jugoslaviji, na
nobeni medicinski in veteri-
narski fakuteti nl takšnega
pogoja. S-e slabše pa se v tem
počuti III. letnik.

Studerrti so poslali fak'il-
tetnemu svetu konkretne
predloge ln zahtevali odgovor.
Dolgo so čakali na dawe ob-
ljube, da bo možno najti iku-
pen j«zik, obvežčaii javnost,
opozarjali na resno«t proble-
ma, vendar vse za^man. Na
zadnji konferenci ZSJ so
sklenili, da pristopijo k stav-
ki, če odgovora ne dobijo. In
ker odgovora do določenega
roka ni bilo, so pristopili v
duhu sklepov kobference k
ultimaitivni stavfci.

V prostorih fakultete na
Savski cesti in Hdnzlovl uli-
ci ni slišati žive duše. Kakor
da so poftitnice. Na vratih
lahko preber«š: »Ce si štu-
dent, tedaj ne stopaj preko
praga.«

Stavkovnl odibor udaja svcj
bilten, preko katerega obve-
šča študente o uspehu n|iho-
ve borbe. Namen stavke j» iz-
ključno ta, da se normalizira
stanje na veterinarsrki fatail-
teti v Zagrebu.

Stovko v lagrebu
se nadaljuje

Naš zagrebški dopisnik po-
roča, da se stavka študentov
na zagrebški veterinarski fa-
kulteti nadaljuje. 22. t m. je
bila konferenoa, ki jo je skli-
cal f akultetni svet z namenom,
da se najde rešitev iz nasta-
lega položaja. V ostri medse-
bojni debati so študenti zago-
varjali svoje upravičene zah-
teve. Konference so se udele-
žili tudi predstavnik Sveta za
znanost in kulturo LRH Ma-
rija Veseli, predsednik UO
ZSJ zagrebške univerze in
dopisnika radio Zagreb in
Vjestnika. Koniereoca je bfla
prekinjena in se je nadalje-
vala naslednji dan, vendar do
soglasja ni priilo. Stavka se
nadaljuje. N. D.

Dolenjsk! filmarjl
Dolenjski študentje so pred

kratkim snemali s evojo ka-
mero zanlmiv dokum«ntarnl
lilm Partizanske borbe v Jele-
novem žlebu in Ložkem potoku.
Snemanje filma }e finansiralo
Lesno - industrijsko podjetje.
Fllm je po be8edah predsedBika
Riglerja Jožeta kar dobro
uspel in ga sedaj vrtijo na Do-
lenjskem. V semestralnih počifr-
nicah bodo priCeli s predavanjl
na podeželju o novi davčni po-
litikt, bistvenih idejah k«z«n-
skega postopka in borbi proti
raku s prikazovanjem fljjna. Ra-
zen tega dramski skupini • Ko-
čevju in Ribnici pripravljata
dve igri: Jurčičevega *Domna*
in Hažekovega »Dobrega vojaka
Svejka«.

Novoraeškl gtudenttje
jo obnoviti mladfhskp^
v predmestju. Predavanja po
bližnjih vaseh so se pa že prl-
čela. Kmečki trto bo z veselimi
vižami razgibal dolenjsko vas.
Igrali bodo tud! »H#er mestne-
ga Bodnlka«, ki Jê -̂ rav ptiljub-
Ijena na naSih oilrih. OdkritJ$
za Novo mesto bo prav gotovo
»^rucovski večer«, ki ga bodo
imeli domači štud^nti. Ne mlsli-
tjp, da bomo pozabili na druge
»tvari. Zbrati mofamo preceji-
nja denarna sredstva.̂  da bo naž
klub lahko Se vnapwj uspešna
živel,« Je končal prcdsednik No-
vomeščanov tov. Barborlč

Po Koroškem, po Kranjskem
KoroSoi $o se, kot smo izve-

čeli od njihovega predsednika,
za počitnice izvrstno prlpravili.
Sporedi so sestavljeni, pesmi
naštudirane, predavanja še pi-
šejo... 2e v začetku februarja
se bodo kulturne skupine, pev-
ski zbori, folklorna skupina, so-
lopevci in recitatorii rajtoropili

KAJ JE GNILEGA?
Sodim da je Peter Vasiljt- ne univerze, nogometnih re-

vič napravil napako, ko #« j«
poslužil »Tribune«, da bi me
očrtal neresnično, kot čtove-
ka, ki 2asluži »sploini prezir«,
kar je rezultat njegove ne-
strpnosti proti mcni.

Kar se tiče njegove naved-
be, da sem nq, letni skupščini
Zveze uporabljal »najbrutal-
nejše izrazt* in mlajšega Jto-
lega nazval »nepožtetiesra«, ni
resničria. To lahko potrde vsi
prtsotni, ki so diskusiji sle-
dili. Šlo je za vprašanje splo*
šne imouine osiroma imovi-

Zgleden primer
teden je proi. Kyov-

sScy ij>resikflrbel zt Mudeinite prav.
n« fatoiltete ranirnivo predava-
nje o zaižlti dela. Profe»or j«
vs« študfent«, ki so K udeležili

pedijad v novo usta-
inAtitut za zaSžito de-

la, kfar so se s«naniilii z glav-
nimi naifogamj mitituta. Za vse
je biilô  to veliiko odlkritje, saj
pravzaiprav ie rranogi na prav-
ni laiiulteti ne vedo, kakšni so

zrvamstveni Ln^titnd, $ kaikiaior.
delom se ukvarjajo iai kaiksn-e
nalog« Imaijo. Pi-edstavniik In-
štiituta je predavail o potreb« za.
ščite dela. Ko je koniai s sploi-
nim uvodom, s« je ob4imeje za-
diržal na tem vpraSanju v naii
diruibeni ureditivi, kjê " Je po-
jem zaSčite d«la dotoiH vsetein-
sko pcnpolnotna nov pomen. Pr«-
davanje je bllo spremljano s
prik^zovanoem fUana e
deb.

kvizitov, ki so bili razdeljeni
(tudi med Vasiljevičeve naj-
bliije prijatelje) in jih poedin-
ci iz nerazumljivlii razlogov
niso hoteli vrrdti. Razgovor
se je vodil med mojim prija-
teljem na eni in med Vasllje-
vičevim prijateljem na drugi
strani, Jci je oprerao uporab-
Ijal in mu jo je bilo, kot kcle,
tezko vmiti. V razgovoru ni-
sem sodeloval vse do trenut-
ka, ko sem opazil, da se član-
stvo že pripravlja na odhod.
Morda se jim je zdela disku,-
sija dolgočasna, ker se ni raz-
pravljalo o njihovi osebni last-
nini. Na osnovi mojega pred-
laga, da podaljšamo skupščino
za nekaj minut in stvar načel-
no rešimo, )e verjetno ocenil
Va&iljevič nezadovoljstvo »ue-
čfega dela prisofoih«, fci so,
kot pravi, negativno ocenili
moj »izbruh* kot »brutalen«
itd. AU je kolega Vasiljevič Se
spaaoben resno presojati? Kar
se tiče drugega dela Vasiljevi-
čevega članka, da sem kot
elcin preiskovalne komisije po-
slal na isti račun redke epi-
tete, mislim, naj se VasUjeuič,

preden kaj naptSe, dobro pou-
či o vsem. Vasiljevič ni bil pri-
soten, ko se je njegov prija-
telj pogovarjal s komisijo, kjer
sem bil kot predstavnik na&e
študentovske organizacije. Naj
ne pozabi, da, se zaradi točno-
sti njegovih domnev lahko
vedno obmem na člane fcomi-
sije, ki bo dokazala »resnič-
nost« njegovih trditev.

Sodim, da je Vasiljevifev
napad na mene popolnoma
osebno usmerjen, pod vplivom
njegovih najbliž^ih kolegov, ki
so bili prizadeti * tem, ker to
se pred komisiio na fakulteti
pokazali v takšnl luči.

Na) navedem ie eno stvar
kot primer Vasiljevičeve »ob-
jek-tivnosti«. Letna skupjčina,
ki jo omenja, se je končala z
besedami; »Krvi bih ti se na-
pio, da mogu«. Te besede so
bile namenjene meni od tega
»mUijšega kolega*t ki ga Vasi-
Ijevič tako materinsko brani.
To je njegov pfijatelj, fci za-
držuje nogometne rekvizite in
k\ se v mislih, dehi in postop-
kih prav nič ne razlikuje od
Vasiljeviča, le da ima ta ntalo
smisla za pisanje raznoraznih

člankov, Id b{ naj bili objefc-
tivni.

Na koncu naj dodam, da
sem odgovor moral napisati ne
zaradi slušateljev medicine,
ki so imeli priloinost ustvariti
si lastno mnenje, temveč za-
radi Hrše Studentske javnosti,
kateri podrobr>,osti na fakulteti
niso znane. Toltifco za prcsojo,
kaj je pravzaprav gnilega.
Radomir Milačič, abs. medicine

OPOMBA UREDNISTVA: S
tem odgovorom hočemo za-
ključiti polemiko o razmerah
na medicini. Naš redaktor j©
zaradi pomanjkanja prostora
v preJSnji stevilki »Tribune«
Crial del pisma in is tega na-
pravil zaključnl stavek, ki bi-
atveao aasprotuje vsebini pis-
ma, ni pa lzšel izpod peresa
Vasiljevica.

po mestih in vaseh Koroške.
Pevski zbor bo s koncertnlm
sporedom slovenskih narodnih
in umetnih pesmi gostoval v
večjih kulturnih srediSčih in in-
dustrijskih mestih. Z očetov-
skim razumevanjfflcn so sprejeli
to gostovanje domači progvetni
delavci, saj je okrajhi ljudski
odbor preskrbel prevozna sred-
stva. Po vrnitvi v Ljubljano bo
pevski zbor, sestavljen iz mla-
dih koroških študentov, nasto-
pil ge v bližnji okolicl LJublja-
ne, najbrž v Troovem. V Cen-
tralni ljudskl liniverzi v Ljub-
ljani bo prav zaoimivo preda-
vanje o Koroški, ki ga bodo
pripravili študenti. Na vas se-
veda koroški študentje niso po-
zabili« Povezali so se z Okraj-
no zadružno zvezo, ki jim bo
dala na razpolago prevozna
sredstva, da bodo lahko po va-
seh predavali ljudem v razum-
ljivi obliki o tehničnem napred-
ku v kmetijstvu. Posamezne
kulturne skupine bodo nasto-
pale na podeželju. Kot zaklju-
ček sta zamišljena dva prljetna
večera — akademska plesa v
Ravnah ln Guštanju.

Dopisujte
v TRIBUNO

GLASILO STUDENTOV SLOVENSKSJ UOTVERZE
Uredntk Primož KozaJc, študent fllozofij«.

Naslov nredniStva fn nprave: Ljubljana, Trgr revolucije, &t. H-l.,
telefon 21-123. — Letna naročnina 200 din, polletna 185 din, četrt-
letna 55 din. — Tzhaja vsak drugl petek. — Tisk tiskarne »Sloven-
skega poroCevalca«. — Rokopisov ne vračamo. — Naročnino naka-
zujfe na tekoči račun KB 606-T-841.
Clanki, objavljeni v listu, lahko zastopajo mnenje, kl nl ldentiino
s staliičem Zveze itudentov Jugoslaviie.
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Naše mednarodno sodelovanje

kanski testivai v Aokari
a sestanku predstavnikov Nacionalne žtudencske federacije

Turčije, Zveze študencov Jugoslavije in predstavnikov štu-
dentbv atenske in solunske univerze, ki je bil v Solunu

24. in 25. decemibra 1953, je bilo na dnevnem rodu tudi vprašanje
skupnega festivala. Sklenjeno je bilo, da bo festivai od 17. februarja
<k> 5. marca 1954 v Ankari in bo posvecen dvelemici sklenitve
Balkanikega sporazuma, obenem pa sodeiovanju študentov treh
držav. To bo festival kulturne in športne aktivnosti študentov Jugo-
slavije, Turčije in GrČije.

V okviru kulturnega programa bodo nastopile foiklorne skupine
7 narodnimi orkestri in pevci, baletne skupine Turčije in Jugo-
siavije, instirumentaJai in vokalni solisti ter zbor ali klasični orkester
Grčije.

Športni program bo o&segal tekmovanja v košarki (moški),
odbojki (moški in ženske) in nogomeru. Zmagovalci posameznih
disoiplin bo-do prejeli pokale. Za sedaj so predvideni sledeči pokali:

za prvaka v no-gometu — pokal Nacionalne federacije turških
studentov;

za prvaka v košarki — pokal grških študemov;
za prvaka v odbojki — ženske — pokal študentskega medna-

rodnega kluba v Soluriu;
ra prvaka v odbojki — moški — pokal Zveze Stud. Jugoslavije.
Predvidena jc tudi razstava slikarskih in kiparskih del ter

umetnrižkih fotografij študentov.
Za prvpravo in vodstvo festivala bodo osnovali organizaciiski

komote sedmih članov; vsaka država bo dala po dva člana, prire-
d/teljica pa še predsednika organizacijskega komiteja. Častno pred-
sedstvo bodo sestavljali državni In š-olski voditelji, diplomatski
predstavniki, voditelji študentskih organizacij treh držav itd.

Nacionalna študentska federacija Turčije se je obvezala, da
bo kulturnirn in Sportnim skupinam iz Jugoslavije in Grčije ob nji-
hovem povratku otnogočila koncert in tekme v Istambulu in morda
v Smirni, da bi se z dobodki plačal vsaj del potnih stroškov; ves
izkupiček pripade rumreč v tem primeru nasropajočim. Tudi med-
r.arodni klub v Solunu bo pomagal, da bodo jugoslovanske skupine
ob povratku s festivala dale nek program v Solunu.

Zalar Zvonimir.

Pravice študeotov
V času, ko nasi najvisji organi

obravnavajo osnutek zakona o
univerzah, )e pnmerjava student-
skib pravic pn nas in v svetu še
posebno važna. To je hkrati tudi
eden od načmov, s katerim bomo
naš osnutek postavili na pravilno
mesto v sistcmu nah državne ure-
ditvt-

Da je ta problem danes v svetn
se posebno aktualen, kaže tudi
defstvo, da sta se ze dve mcdna-
rodni študentski konferenci (III.
v Kopenhagenu 1953 in IV. v
IstanbHlu prav ta mesec) ukvarjali
2 njim posebno pozorno.

Ko obravnavamo hudentske
pravice v inozemstvu, je potrebna
doloČena mera kritičnosti. Ni tre-
ba posebej poudarjati, da je pro-
svetna polidka le del celotnc dr~
žavne dcjavnosti, da torej nosi tu-
cti razredni znaca). Tudi zakonske
dolocbe, ki napredno urejajo v$tu~
dcntike pravice na univerzab, je
trcba postaviti v sirši okvir. V
primeri 2 "ekonomskimi težavdmi
Kfcgncjo blti studentske pravice
(čcsto zgolj tradicionalnegct zna-
čajirf prav neznatrie in nepomefnb-'
ne. Zakoni, ki pa zadcvajo eko-
nomsko stran studija (solnine, tak-
se, štipendijc itd-), pa često zade-
nc)o na rcscrt odpor štndentov,
hot )e bll to primer zakona o vi-
Sokotolskib taksah v Avstriji.

Osnovna tein)a "studentov pri
nas in v svetn Se kaže v zahtevi
po soodločanju v vseh organih in
v vseh zadevah, ki se tičcjo stti-
dentov. Vzporedno s tem se kaže
težnja univcrzitetnih organov sa-
tnih, otresti se vpliva drzavnih
organov, to je teinja po avtono-
tniji (o pojmovanju avtonomije pri
nas je bilo že dosti govora, zato
ga tu ne obravnavarri), Štndcntje
v svetu so f svojih zahtevab po-
neko-d bolj uspeli, ponckod man).
Te pravice so v posameznih drža-
vah tudi uzakonjcne. V študent-
skem svetu je vzbndil precej za-
nimanja osnutek zakona o univer-
zah, ki ga je predloiil v debato
urugvajski parlament. Sestav nrii-
verzitetnega senata je posebno ta-
n-.miv. Ta najvisji organ univerze
testavljaja namreč profesorji (eno
tretjmo) in hudenti ter državljani,
ki so svoje hudije na dotični uni-
•verzi že koncali in so že izbrali
razne poklice (ostali dve tretjini).
Tonj tahteva po sodclovanju stu-
dentov V ttniverzitetnib organih ni
novost le nase drzave, ozlroma
nase organizacije, atnpak se skusa
rea&zirati celo v kaphalističnih
drzavah. Pritner urngvajskcga
osnittka ni osamljen. Lansko leto
50 norve)ke "studcntske organiza-
d'f€ predložile podoben predlog, ki
£» je jarmost sprejela s simpati-
jcuni.

V svetu pa imamo tudi polno
primerov, kjer unherzitctne obla-
Sti omogočajo studcntom, da šo-
delujejo v dcbatah o svojih pro-
hltmih in preko svojib zastopni-
hov izraiajo tnnenje organom uni-
vtrze. Pojav tako imenovanib hu-
dmtskih zastopnikov je mnogokje
pavsetn vsakdanji.

Omeniti je treba tudi druge štu-
dentskc pravice. Zanimiva je usta-
nova hudentskega sodisČA (Uni-

verza Tcxas), ki razsoja na prvi
stopnji o disciplinskih prekrskih
itd., kar bi sicer spadalo v pristoj-
nost univerzitetne ali fakultetne
disciplinske komtsije.

Štndentske pravice so predmct
štcvilnih debat V mcdnarodnih in
nacionalnih organizacijah. Omenili
smo ie delo obch zadnjih medna-
rodnih studcntskih konfercnc na
tem področju. Študentski listi so
tudi v svetu polni te problcmatike.
»Studcnts for Democratic Action«
— organizacija smeriskih studcn-
tov )e na lanskoletnem kongrvsu
obsežno razpravljala o svofih pra-
vicah.

Vsi ti pojavi kaiejo, da je bor-
ba za "studentske pravice ena od
smeri borbe za demokracijo sploh.
V nasi državi mora ta borba do-
biti poscben izraz gledr na našo
socialistično nreditev. Obravnava
tega pa spada že izven okvira te-
ga članka. ~zb-

Isajevič Niko

SPREHODI
PO

prestolmica na prvi
pogled ne kaie nič posebnega.
Veliike zgradbe, g:neča avtomo.
bilov, brup ksikor v vsaikem ve-
lemestu. Tavaš sefn in tja v bli-
šču sijajinih iziložb im neonskih
luči med tujiini obrazi in ne
veš, kaj naj si ©gledaiš prej in
kaj pozsneje. Tudi jasz sem se
potiikal taiko saim sredi množice,
slatoe vO'1'.ie, keir sem se pravkar
poslovil od prijaiteiljev, ki so od-
potovali dalje na sever. Prišel
sem v n.a videz mirnejši predeil:
morje se je lesk&taJo pred me-
noj v lunitnem svitu, na levi p3
je bila do>lga raasveUjana obala
.starega mesta, Tesno strnjene
hi'še, v vsiaiki od njih beznica,
moirnsirji z vseiga svela, vila^uge
tudi, topovi... Deset policajev
za vsaikiim vogalom. Nyhavn,
najbolj nevarna četot v Kopein-
haigenu; umoiri tu niiso redikost.
Beznica v kitasjskem s>tiilu, dim,
jaziz, pies. Za točilno mizo ča-
kajotče cipe. Moirnarji v objemu
žensk. Zunaj patruljira poJici-
ja . . .

Krailjeva palača Christianborg.
Ni važno, da je leipa, velika,raz-
košna, zanimivo je, d̂a si jo
vsaikdo lahko ogleda, seveda ne
V3o, temveč le nekaj dvoran, ki
ji'h je njegovo veličanstvo od-
stoipLlo za ogiled radovedinim
tujcem, ker jih samo ne potre-
buije več. Ko vstoipiž, si moiraš
nataikniti pre'ko čevlje-v v&likain-
ske, pilavutlm podobne oopate,
da ne zaimažeš s svojimi noga-
mi kraljevskih tal. CastitJjivi
Fnamcoizi, hladni Augleži, ošaib-
ni Američaini — vsi se neikaiko
prizadeto smehljajo im spogile-
dujejo, ko morajio kakor žabe
nerodriio racat; po pax!ketu, med-
tem ko se vodniikj sprehajajo v
svojih lekastih čevljib- Mnogo
zlata je v palači, srebra in
umeitnin. Slike damskih kraljev
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aikaj ravno 8? Toda to j« že druga povest. Kazalec tre-
peta okrog številke 120, ki nežnozeleno žari v temo. In
abčutek tmsm, da je ta megla neprehodna. MegJa v ne-

skotnčno-st, povsod le megla. Samo nebogljena kaplja svetlobe
liže beto-n pred hropečimi cilindri M&rcedesa. Zdi se mi, da
stojimo na mestu i« da je tisto nihsnje ok.ro,g številke 120 !e

jzlet v faiiitaziijo . . .

razigirano, Straussova modra
Donava postada Niagara jn La
Paloma je le še brutalna ba-
va.rska poskočnica, v katere
taktu cepetajo upokojenci s
hrenovkami in mladvna skamdi-
ra: »MOCH — BIER!«

Ta:ko objestnih Ijudi še nisem
videl nikjer.

Na frontah je v drugi svetov-
ni vojnj pad-lo nad 3 milijome
Nemcev- Prav toRko se jih je
izgubilo neznaitio kam. Pet mi-
lijoinov je bilo ranjenih in 3,5
milijona ujetih. V razrušeinih
mestih med sir.aihotni-mi bomb-
nimi laipadi je našlo sm,rt nad
dva milijona l.ioidi. Ruhr je bil
^ravnan z zemljo. Be^uncj so
na'pol.nMi ceste z vzhoda Rusi
so kradli ure tn fotoap^raite,
ČTnci so posiljeva-li blondkike —
vse se je zrušilo Se ta.ko spret-
nemu nataikarju neikoč rlete po
tleh previsoko nailožemj krožini-
ki .. . To je bllo za Nemčijo le-
to »0«! Osem !et mimeva od ta-
krat. Kaeailec nad zelenožarečo
številčnico se je pomaiknil za
nekaj zarez preko 120. V vzrezu
okna le megla, ki prHiska ob
vozilo. Sofer ne govori, samo
eleda .. . Naenkrat me r-aihel su.
nek vrže iz sladikega ravnotežja
dremavice — Dannerwetter! —
je zaikle] šofer; v n«kaj trenut-
kih zdrkmemo na 80—75 . . .
Pred nami je rdeče osvetljena,
široika zadinjica Chevroleta.

Ne bi se preveč zmotil, če bi
de.ial, da so avtost-rade in piv-
nice nekaj najbolj tipičnega v
Nemčiji. Ne mislim tu t.uristič-
no tipičnost. temveč nekaj, v
eemer se odraža dansšin.ie živ-
liemie iin mišlienje, Avtostra-d-e
so d»nas dia,gratm rszvoia Nem-
čiie: diagraim, ki ka-že tisto ne-
ve.rjeino razliiko med »0« in »8«.
Na av+ostiradi Nemciia lovi ufrip
Amenriike, ria &vt,r>strs>di RP do-
loča .paTiteta nem«ke mairike. na
gvtO'S'tra'<ii sp preizkuša trdnost
Adenafuerjevih pozicij.

Pivnice pfva so druga plnt
mpdal.ie. Pivo diktiira principe,
ti«fo ?ud«wito pivo, ki ?a fe
treba lp pitf i>n v?e osfaio pride
samo. Da, to neTnško pivo! Ka-
pela igra nesramno hrupno in
nizka smbana Hofbrauhausa dvi-
ga vr:'ke. Mladina s pestmj tol-
če po debeli hrastovini in kriči:
»NOCH!« In kapela igra še bolj

Dopoldne smo biili v Dachauu-
Mir. V neskoindno močvi.rje ra-
stejo hišice z yisokimi slemeni.
Vse so en.aikp. Nemške. Turo-
ben, šepetajoč mir v skromnem
parku okrog krematorija; ko-
vinski apomenik iinterniranra,
nagrobne plošče, vislice, skrinje

Popctni viisi
za pepel, stene, popisane s he-
brejs;ko pisavo, ovemeli venci,
grozotno nizka pli-nska celica,
vrhovi tapolov v jesenskem pi-
šu in v nedogled rned bar*ke
obešeno perilo b&guncev. Se
zdotlgočasen stražar in neprH^-
ten spo'mim in nič več- Nemci
so po'zabili na Dachau. Morda
je taiko pr.sv? Pozabimo, če ni
več nevairnosti, da bi se vse to
ponoviJo!?

— Iz Jugoslavije sem. Anglež
se bo giraciozno začudid: »A, —
Tito.« Franooz bo dejal, da je
Pr&ga lepo mesto Isledi pojas-
njevvinje, da sta Cešikoslova&ka
irn Jugoslavija dva po jma. . ; .
Nemee pa bo dejal (vsaj veči-
na): »Biil sem že v Juigošdaviji.
Lepa dežela.«

Privadil sem se že na to, da
noben&ga Nemca, ki mi je de-
jal, da je bil v Jugosla.viji, ni-
sem vpraševaJ, ne kdaj, za>kaj
in kaj je počel pri n.9«.

— O, jaz senrn tudi že bil v
vgiši državi, je dejail mpladenič.
Sedela sva tesno skupa-j v pre-
polni augsburški čakaliirici. On,
prsv tako k.ot jaz, ni potoval z
vlakom in •nama ĵe bila ča.kal-
nica le prenočišče. Menda sera

v vsefa pozah, ki kažejo njihove
kreiposti, ĵ uimašflva, diržaviniako
m-odirost, kaikor pao vse slike
vseh kradjev na svetu.

Poileg m.ogočnega Christian-
bo:rga stoji» mainjša zgradiba z
moinumentalinim vhodom v sta-
rogršikem sinlu: Thorvaldsenov

temveč reisnoist, s katero ta vrla
vojska oprarvija ,s.voj po-klic.

Zvečer, ko utruj&n i.n s potoo
glavo vtisov koraikaš po blešče-
čih ulicaih, je najbolje, da kre-
neš v Tivoli. To je vellkamska
zabavišče, srce iji d<uša Kopen-
haigena, Nj ga Damca, ki ne bi
vedel za Tivoli, in kad?jr dolga
leta živi v tujini, najbolj bre.
peni po njem.

pozabil na svoj sklep all pa se
mi je fant le zdel piremlad, da
bi ga imel â vojnega veterana.
Zato sem ga neprevidno v-pra-
šal:

— Res? In kaj ste počeli pri
nas? — Zar.sdi bližine sem ou-
til, kako se je ves obrnil proti
meni. Začudeno me je pogledal
in dejaJ: — VojskovaJ sem ae.
— Se me je gledal, kot bi pri-
čakoval odgovora. Cutil sem, da
to ni bilo le aaivoo mnenie,
temveč objestna (prirojena?)
nesramnost, seiviTana dokaj
lepo.

Uro kasneje, ko na.iu ie pre-
budi] polimj v črni uniformi in
z zadihanim volčjakom »na
krat;ko«, svg pogovor nadaljeva-
Ja. Govoril je rrvnogo in hitro.
Zaradj heiniburškega dialekta
sem ga le delno ra^zumel, ven-
dar sem kimail, ker sem bil ne-
rszpo!ož?n. da bi mi še en-krat
vse »detajlno« jjn »i?sno« raz-
Isgal. Toda dobTo sem razumel,
da je na koncu dejal: Ce bo šlo
vse po sreči. bomo drugo leto
že služili vojsko! V humoristič-
nem žareonu b; dejal, da je bi-
lo na njegovpm obrazu takrat
ne:kaj angelskega sija, ves ie
žarel: vojska, koraika-ti, bobni • ..
Zdi se mi, da povprečen Nemec
ne raalikuje prav med pojrno-
ma »vojskovati se na tujih tleh«
n »brsiniti svoja tla«. Seaaj
razumem, zakai se Francoz
N&mca bojj im mu ne zaupa
pra.v taiko, kot se ga je bal in
mu ni za.up.b-1 leta 1914 to 1940
te r še prej. Morda je ta drobec
iz augsburške čaikainice zani-
mi\, morda nam kaj pove, ali
pa nič. Mord.a bi b:'o na,paržno
iz tega delati zaiključike. Morda?

123—123,5—124,8—126 . . . kri-
staLno joi-tro drsi sikozi okvir
ofena in načiokaina gilhueta Alp
se odmiika kot f.i-mtastičen dia-
gram. Vse je kot na ndkem ne-
navadnem, startnskem filmu.
Charfi Chaplim kri-či. Velitki
diktato^? Ne, saj to je tisti vi-
sokj z brkci, ki je zadnjič taiko
vre.ščeče vpij >moch« in je po-
tem poiiubij neko dsmo- v krzne-
nern plaišou. Vse je le ena sa-
ma ogromr.a pena piva in so-
fer se nemoižino ozira, trobi,
zavoire ne primejo- Iin stoti>ne
kovinskih očj o-btožuje, pra-v
take so kot spranenik v Da-
ch3'uu> Sto in sto oči, v-se žaare
in. čaikalnica je polr^a mladih
ljud.i v svetlih dežmih pilasčih,
ki v zboTU pomavlj&jo: Ge bo
šlo vse po sreči, bomo drugo le-
to že služiili voj-sko! Sto tisoči
mladih ljudj ponavljaiio .. . Za-
dei sem s čelom ob mrzlo šipo.
Drsimo v perspektivo beton.ska
premice. Nasmejan profil šo-
ferja j-n kristalno jutro pred
Saizbuirgom. Bila je le dreraavi-
ca pri 130 na uro.

In kaj naj k vsemu tetnu še
dodam?? Morda le to, da bi že-
lel, da bi bili ti vtisi neres-
nični. Drago Kralj

* ^

Dimniki, d imniki . . . .
ko je industrija v celoti o b n c .r.a, ko v prah sprernenjeni
Ruhr dela tako kot pred voj >; pa so v mnogih mestih

stanovanjske hiše _>e v ruševinah

Pisnto 3z Nemčije

Ko je Nemčija 1945 brezpo-
gojno ka.pitulirala. so zaveznl-
ške sile prepovedaie Nerneem
vzdrževanje kakršnih koli voja-
ških formacij. Ta ukaz je nem-
ški narod z ve»eljem sprejel.
Hitlerjev eksrperiment nas je
temeljito uzdravil nacionalisti-
čnih in militarističnh teženj. To.
da kmalu po končani vojni so
se pričela vcdno bolj zaostro-
vati nasprotstva med ^aiDadni-
mi zavezniki jn Sovjetsko zvezo,
vedno bolj je kazalo, da svetov-
nl mir kljub zmagi nad faši-
zmom še ni trden. Nasprotstva
in idejnl boji so privedli eno
kot drugo stran na mlsel, da bl
vpregia NemčUo v svoj voz. V
sovjetski okupacij&ki conl Nem-
čije, tako imenovani Nemškl de-
mokratičnl republikl (DDR), so
se pojavili prvi oddelki tako
imenovane Ijudske policije, neke
vmesne stopnje med policijo in
vnjaštvom. Takoj je sledila re-
skcija s atrani zapadnih aposto-
lov zapadne Evrope: v popol-
nem nasprotju s paciiističnimi
gesli iz leta 1945 so sklenili, da
bo Nemfiija postala član evrop-
ske obrambne zveze.

Stališče Slroke javnosti do
vprašanja ponovne nemške obo-
rožitve je bilo v glavnem od-
klonilno. To je delno izhajjio
iz čustvene reakcije tia dogodke
preteklth let. Polltika' pa mora"
stati na realnih temeljih 'in ne
sme blti pod vplivom človeških
custev. Toda, ali se lahko po.
stmezniku, ki je doživel vse
strahote vojne, vojr.ini vdo-
vam, otrokom brez stariev, voj-
nlm invalidom aii pa tislim, ki
&o se šele pred kratkim vrnili
iz ujetništva, ali se lahko vsej
tej s trplienjem zaznamovani
generaciji očita, da je njih od-
klcnitev napačna in da pacl-
fistične ideie ne spadajo v ta
svet, v katerem še vedno stojita

Demagogija na III.kongresu MSS

James D. Rubadiri in John Kaboha iz Ugande, na konfe-
renci y Ankari

stolp v Kobenhavnu
muzej. Bertel ThorvaJdisen (1768
do 1844) je najpomembnejši
dainski kiipar. VeMino svojega
življenja je preživel v Italiji,
njigova dela pa so raiztresena po
vsesm sveiu. Leta 1843 se je vr-
nij v domioviino- Svojemu rojst-
neim'U mestu Koipenhaigenu ]e
zaipustiil dragocen.0 zbirko svo-
jih del. Za bogaito darilo je me-
sto zgradilo poseben muzej.
Njeg-ova dela pred&tavljaio pred.
vsem osebe iz antičnega sveta
in mitoloignie jin so tako dovrše-
na, d a je pogJed nanje pravo do.
živetje.

Se laihiko obiskuješ muzeje in
znaimeinitosti: biser danskih mti-
zejev Glyptoteko, kjer nerno zro
vate ki.pi veliiklh mojstrov 19.
stoletja (Rodin, Dubois, Michel,
Bissen ifcd.) poleg antič^nih in
e-gipčanskih origiinaJo.v; Nacio-
nalni muze;j", Umetniški muzej.
Okrogli sto-lp z enim najstarej-
sih observatorrjev na svetu.
Todia pustimo stairino, ki je ne
more predočiti oipis. Okro° nas
bučj veleimeisto j,n starec, ki sem
ga vprašal za pot, mi odgovori:
»Danci ne moremo vodit} sa-
mostojme politike, ma.i-hen na-
rod smo, toda Koipenhagen je
velik — luč Sikamdimavije, se-
vermi Pairiz.« In vendair, 113.1 se
Je še taiko okleipaš, preteklosti
se v tem mestu ne znebiš zlepa.
Mimogirede prideš do AmaJien-
borga — kraljeve rezidemre.
Pred niji.m stoji kral.ieva garda
v uiniformah, kaik»ne najdete
pri tias samo §e med rekviziti
narodnega gledališča. Njihova
upoiraba na ma.?;kaTadj pa b\ bi-
la že perverzinost. Toda smeha
ne vzbuja le uaifonna sama,

Konec avgusta 1953. leta so se zbrali clani (in opazovalci) Sve-
tovne študentske organizacije (MSS) na Ilt. kongresu v Varsavt.
Ura-dno poročilo je bilo zelo optimistično in pravi, da so pnsostvo-
vali predstavniki 99 držav. — Kakšna pa Je bila zadevsčina s tem
kons;resoin v resnici? Opomba nekega opazovalca, ki jo je lzrekel
pred kons;reso!-n, da kongres ni upravič.en steri kot_ oflcialne pred-
stavnike svojih organizacij razne posameznike, ki zastopajo ab
kakšno frakciio ali prisostvuiejo iz go\e radovednosti, jasno kaze,
da tu še zdaleč ni šlo za neki forum, ki dejansko predstavlja sve-
tovni kongres, in da je predsedstvo kakor vedno zasledovalo v
prvi vrsti zunanji propagandni efekt.

Vendar kongres le ni bil samo
eden od takih, ki smo jihnavajeni
v informb-iroievski izdaji, ampak
je prinesel tudi tiekaj novega. Ze
samo želja in vzdušje priredite-
ljev, naj se zašedanje odvija v sti-
lu gaudeamus igitur-iuvenes dum
sumus, ie dalo slutiti, da se mora
tudi v tem primeru uveljaviti no-
v a demagogiia Malenkova. Poka-
zal pa je tudi, kakbo priznanje
uživa v svetu Zveza študentov
fugoslavije, proti kateri_ so se
vzhodne agenture najbolj borile.
Kongres je pokazal, da bo rchabi-
litacija naše Zveze, ki je bila _na
II. kongresu klevetana in lzklju-
čena, predstavljala preizkusni _ka-
men resničnih namenov omenjene
organizaciie.

Izvršni komite je maja 1953
sklenil, da jugoslovanskih pred-
stavnikov na kongres ne bo pova-
bil. Isto je iziavil predstavnik
MSS na konferenci angleske stu-
dencske unije in tudi na scstanku
Studentske unije ZDA. Vodstvo
MSS ji videlo, da je ugled £<*}
velik in da postavliajo njen pn-
mer vse napredne študentske or-
ganizacije vedno znova na dnevni
red; zato se je odločilo za ta&tic-
no potezo, povabiti na kongres
predstavnike ZSJ, vendar^na za-
ljiv in neenakopraven nacin. ZSJ
je dobila telegramsko povabilo in
še to mnogo pozneje kakor ostale
organizacije in tudi proti pravi-
lom pravilnika MSS.

Z3J je sklenila, da se v takih
pogojih, posebno pa, ker je MSS
potrebovala prisotnost jugoslovan-
skih predstavnikov za taktične in
propagandne namene, ne bo ude-
ležila tega kongresa.

Mcd kongrcsnim maierialom
moremo zaslediti pomembno ape-
lacijo kongresa angleškega^ pred-
stavnika Nacionalne unije "studen-
tov, ki jekongresu pnsostvovai kot
opazovalcc. Mcd drugimi je dejal:
»Zelo nas je razveseliia vest, da je
MSS povabila na zasedanje tudi
ZŠJ, čeprav ji povabiia ni posiala,
po pravilniku, ki to vprasanje
ureja. Mislirno, da ima jugoslovan-
ska studentska zveza polno pra-
vico, prisoslvovati kongresu kot
dclegacija. Nikdar se nismo stri~
njali z izključitvijo jugoslovanske
organizacije, kt je bila izvrsena
1950. leta. želeli bi zvedeti, ali
namerava sedanji kongres odsto-
piti od »sklepa* svoicga predhod-
nika. Nadalje bi hoteli zvedeti,
ali bodo neosnovane obtožbe o fa-
šističnib tendencah, izrcčene proti
nasim JHgoslovanskim prijateljem,
umaknjene in ali bo da.no ZSJ
polno zadosčenje.

Predsedstvo na ta vprašanja ni
moglo odgovoriti (verjetno ni ime-
lo instrukcij).

Jugoslovanska studentska zveza
}e bilt namreč izključena iz MSS
leia 1950, ko je bila informbiroj-
ska gonia proti Jugoslaviji na vi-
sku. Takrat je izstoplla tudi veči-
na studerttskib organizacij neso-
vjetskega bloka. Sploino mnenje,
da je MSS filiala informbiroja, je
bilo tnkrat ponovno potrjeno.

Tudi način in pristopanje k
stvarnim problemom je v MSS
ostalo tipično informbirojsko in
frazersko — prava jndinska umet-
nost.

Pretirano uporabljanje Hberaino
pobarvanih gesel svobode, demo-
kracije, demokrat$ke svobode, kul-
ture, napredka itd. se kaze v zelo

bcdni luH, kn jih primcrjamo z
dejstvi. Na pritner: N

Časopis »Studenti sveta*, organ
MSS, prinaša za hudente vt^od-
nega bloka poseben tekst, rneMem
ko za bralce zahoda drugi tekst.

Kongrcs }e zelo priporocal te-
sneise stike s potovanji v druge
države. Isiočasno pa so propadli
vsi poskusi, doseči ka-kršenkoli
sporazum s satelitskimi študentski-
mi organizacijami 0 zamcnjavi
študentov z zahodnimi stadcntski-
mi organizacijami.

Dejstvo, da je ZŠJ okrepila pri-
jateljstvo in aktivnost na medna-
rodncm področju, dokazuje, da )e
bila n)ena politika do kraja pra-
vilna. Vse do sedaj inscer.irane
komedije pod naslovom Svetovne
studentske organizacije, napcrjene
proti Študentski zveži Jugoslavije,
so se obrnile proti samim inscena-
torjem.

oblast ln sila pred resnlco? Ja»
spoštujem ln ccnJm resnlčno pa-
ciiistično ideio, ki zahteva zato,
ker živ!nv v svetu neprestnnih
vojn, več poguma kakor pa av-
tematsko lzvrševanje ukažov
militaristir tfh predslujnlkov.
Odklonilno stališče pa pri večl-
ni poJitično mislečlh Ijudi ne
sloni na pacifistični ldeji, am-
pak imaio za ;podlag© čisto re-
alna miselna spoznanja. Kct
mlad socialdemokrat bi na tem
mestu rad obrazložil svoje od-
klonilno stali.šče.

V • sedanjem položaju Nemč!-
je bi vkJjučitev zvezne republika
v zap^dno obrambno zvezo pov_
zročila dokončen razkol Nemči-
je. Danes je vsern jasno, da bl
zopetna nemška oborožitsv pov-
zročila močan vdor Rdeče ar-
made v vojske satelltskih držav.

Izjave vplivnih funkcionarjev
Enotne socialistične stranka
(SED) potrjujejo to mnenje. Ze
brez "tega o-bstoji nevarnost, da
sedanja razdeljenost Nemčija
na rivoje vplivnih področij vodl
k dokončr.emu ražkolu. Nevar-
nost pa se še poveča z močno
vojaško povezavo na dve sve-
tovni sili, ki si stojita v ostrem
id&jnem nasprotju. Pri sestav-
ljanju teksta pogad-be so vsta-
v!li celo klavzula, po katerl
naj bi se Nemčija po zed-nStvl!
v celotl priključila Zspadni 0»
brambni zv.ezi. V takih po^o-
jih .sevedg sovieji .ne bodo .dnll
pnstanka za enotno Nemčijo.
Netnška enotnost pa rd le nujna
samo za uravnovešenje našega
notranjega življenia. ampak tu-
di! za norniiaHziranje odnosov
med vsemi evropskimi državaml.

Iz pcgodbe o evropski obram-
bni skupnosti se da določno
spoznati, da bo Nemčija pri ce!l
stvari oškodovana na račun dru-
gih. Ne morerrio gov&riti o r c
sničnem sodelovanju, če se zve-
zna republika z raznimi dodat>
nimi protokoll vedno bclj obre-
menjuje, čeprav bi moral! stro-
škl biti razdeljeni med vse so.
delavce v enakem obsegu. Poleg
tega se ne m-ore pričakovati od
Nemicev, da bi z veseljem pri-
stali na obrambno sedelovanje,
če so v glavnem stanu NATO
načrtl, kl predvldevajo obrambo
svobodnega sveta na Renu. Ce
bi res prišlo do spopada s SZ,
bi Nemčija postala bojišče in
kot pogorišče ostala v zavojs-
valčevih rokah.

Skoraj polovico sredstev \z
državnega proračuna gre za
vzdrževanje okupacijskih sil,
kar ima ..a posledico social.no
slabljehje državljanov.. Httlerje-
ve zmage pred letom 1933 so
slonele na premetenem izkori-
ščanju take socialne bede ia
brezperspeiktivnosti.

Ustanovitev nove voj&ke bl
pomenila samo nevarnost za;
mlad0> dem-okracijo. Nolranjepo-
litični razvoj \veimarske repub-
like (1919 — 1933) je pokazal,
da so sovražniki napredne soci-
alistične politike našli svoje za-

(Nadaljevanje na 6. strani)

Agsotora za tcksillno
Uvoz:

untenzilil©
ftekstšini stmjš

barve
»TEKO«f Kmport-Export, Ljubfjcsna,
Cankarjeva c. 1/IV. - Tclei. 22-680, 20°
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inji oakb"
Ze za Ncvo leto so nam ob-

lijutoijaili torva/tskj film »Sinji ga.
leb«. PriftskovaJi sm<j ga precej
nestapaio, kajti pri nas je dobro
poznana im pariljuibluena ta Se-
Iišfc2xjeva knjiga.

Zgodba j€ z-elo pripravna za
fHTnsiko kanrero, vendaor že po
prvih motriih fiilima opazimo, da
režiser ni imel srečne roke.
Leihlko bd retlcli, da j€ po>snel sa-
mo povtr&iino, fcaijti bistvenega
Bi pdkazal. Ostal je pri prizo-
rSh, ki 8o sicer napeti, vendaT
ne middjo giedadcu tistega, kar
občutii bralec, ko prebira SeJi-
škarjevo delo.

novešenost režu&erja in slaibo
izdeiaivo scenacrija. Tudi tisti, ki
so prebrali kinjigo, ns morejo
najti logične rveze med prvuni
prizori v filmu- Drugi del je
precerj boljši. Najslabša stran
filma pa j« zvok. NeTazumljivo
govorjenje, hreščeča glasba Ln
pogosto šepets-nje lgradcev, ki
se popoLnoma izgubj v zvočnih
napakah v fiimskem braku, da-
j«jo fî rnu kaj slabo spriičevailo.

Snemaicem bi lahko zamerili,
da niso posneli lepših prizarov
Natša morska otoaJa nudi film.
skim prodiucem.toin nešteto moi-
nosti. Ce so to spoznali tuii

Koncert pianista
Kendalla Taylorja
N

a solističnem koncertu
Kendalla Taylorja (v fe-
trtek 17 tega meseca) so

bile na sporedu 4 Beethnvnove
sonate. Kot nekakšen uvod v
komorno razpoloženje je bila
prva izvajana Sonata op. 27. nr.
2, imenovana Sonata v meseči-
ni. Prvi st.avek Adagio, ki je
poln zamaknjenosti in čustvene
ubranosti, je interpretiral pia-
nist s toliko izrazno silo. da je
vse pnslušalce naravnosi vkle-
nil v razpoloženje, ki veje iz
teaa stavka Pri drugem stavku
»Aleeretto« zagrfšijo mnogi in-
terpreti stilno oziroma razpolo-
zen.isko neenotnosl s tem, da ga
igrajo kot samostojen elemeni
v tej sonati Tavlor pa se je tej
zmoti izosnil. Izvajal ga je ta-
ko subtilno, da se je naravnost
čutilo. kako je ta stavek logič-
no nadalievan.ie prveaa. Ta
bravurozno. a kliub temu zelo
poptskn nanisani stavek (Presto
asitatc" ie po globini ena naj-
močnejših Beethovnovih stvari-
tev. Razburkanost duševnega

doživetja se meša s čudovita
melodijo, kl izzveni kot težnja
poleta. Vse to je v mogočnem
tempu in z obširno skalo nian-
siranje, od ?lušečega fortissjma
do najnežnejšega pianissima,
pianist odlično izrazil. Celotna
sonata, ki spada vsekakor med
na.ibolj izvajana dela, ie zapu-
stila pri poslušalcih *elo velik
vtis.

Druga točka sporeda ie blla
Snnnta op. 3 v C-molu. Ta zad-
nja sonata, ki jo je Beethoven
napisal, spada med tista deta,
v katerih se je Beethovnovs na-
rava naibolje izrzila Prvi sta-
vek Maestozo je ves nabit s
temno tematiko, ki ponazarja
knmponistovo težko usodo in no-
tranje bnrbe. 7 močnim poudar-
kom frpmnega elementa je pia-
nist donvel vso traeiko in a?od>-
nost t.egs? prvega stavka.. Tudi
drugi stavek Arietta z variaciia-
mi ie bil izvajan g silno umet-
ni^ko intuicijo. Ta točka spore-
da je bila višek koncerta. Pia-
nist je z nio pokazal vso svojo

Mestno gledališče in mi

IZ THORVALDSENOVEGA MUZEJA. Ganimeda
z Jupitrovim orlorn

Igraliski fcader je povpre<5en.
Lahko trdimo, da je najmlajši
igralec v filmu najbolje podaJ
»vojo vlogo Tiipi posarneznth
deč-kov so posire:©no izbrami,
očitamo jim lahko le premajhno
gilbčinoat pred kamero, ka«r pa
je dekio tudi icrivda režiserja
Kafpirt.an tihotaipcev je prav go-
tovo najboljiši, pr.av taiko smo
»adovolMi tudi s kaiprtarnom ri-
blske ladje, katera postane po-
»neje last »Bratovšdime Sinjega
galeba«. Sl.atoše so odigirali svo-
je kadre vaščaaii.

Po tehnvčni plati je film slab
Prvi prizori kažejo na neurav-

filmskj trgovci, j« dofcaj žaiost-
no, da j« domajči film, katerega
dogsganje je navezano na mor-
je, tako reven izvirnih narav-
nih posnetkov-

Povest, ki ]€ taiko popularna,
je doživela torej malo slavno
obdelavo. Producen.ti so ia na.
prednega književneg.a dela
Uistvarild povpredno (sicer res
naipeto) filmsko zigodbo, ki bo
morda ugajala delu naše mladi-
ne, ne bo pa mogla v gledalcu
ustvariti tistega duha, ki ga
vname knjiga v bralcu.

Menda ni med nami študen-
ta, ki ne bi bil že bral ali sli-
šal o naglem vzponu najmlai-
šega ljubljanskega poklicne-
ga odra — Mestnega gledali-
šča. Pred tremi leti se je v
prenovlieni dvorani ob Gleda-
liški pasaži prvič dvignil za-
stor in od tedaj se skoraj vsak
večer sproščeno nasmejemo
cb bolj ali manj duhovitih ko-
medijah ali zamislimo ob re-
sneiših delih pretekle, pred-
v.<=em sedanje dobe Gledališče
želi seznaniti gledalca poieg
ostalega predvsem z najbolj-
šimi sodobnimi deli domače in
tuie dramske literature.

Da bi bil amogočen čim-
pogostejši obisk teh predstav
tudi nam študentom. ki smo
često v denarnih stiskah.

nam je vodstvo Mestnega gle-
dališča z vsem razumevanjem
odobrilo polovično ceno pri
nakupu gledaliških vstopnic
ob predložitvi posebnega ku-
pona, katerega lahko vsak
študent dobi pri k.ulturnem
referentu svoje fakultete ozi-
roma v času semestralnih po-
čitnic na uredništvu »Tribu-
ne«. Za to ugodnost se vodstvu
Mestnega gledališča na ten.
mestu še enkrat iskreno za-
hvaljujemo.

-m-

zrelost in visoko stopnjo svojega
dojemanja Beethovna.

Po odmoru je Taylor nadalje-
va! program s Sonato op. 2 x
As-duru. Ta sonata j-e sestsvlie-
na iz treh stavkov; v zadnjern
je namesto običa.inega presta ali
kaj podobnega fuga. V tem delu
se .ie skladatelj še najbolj od-
dal.iil od svojega običajnega ko-
lorjta — posebno v zadnjem
stavku. Taylor je celo sonato
zaigraJ z močno poudarjeno
osebno noto.

Zadnjo točko koncerta je tvo-
rila ena izmed najbolj znanih
so.na>t: Apassiorvata. Beethoven
jo je napisal, ko je doživljal
svojo veliko Ijubezen do There-
se Brunswick. Prvi stavek Aleg-
ro Assai je poln dramatičnih in
liričnih momentov, ki se med
seboj prepletajo, dokler ne iz-
zvene v končni pianissimo. Vse
to je Taylor s pravim občutkom
za mero tudi povedal. Morda je
bil drugi stavek, ki je po svoji
Hrični vsebini pravzaprav ivnd
v razburkani tretji stavek, ore-
malo izrazito interpretiTa.n. Zde-
lo se je, kot da se pianist hrani
za sadnji, fizično izredno na-
porni stavek Končni stavek ;|e
res oriigra! ne samo virtuozno,
ampak je tudi vso viharno in
skoraj demonsko vsebino iznzi!
z veliko umetniško silo in du-
ševno poglobljenostjo. Stavek je
bil zelo dober zaključek tega
nepozabnega večera.

Pianist Kendall Taylor se
nam je predstavil kot eden naj-
bol>ših pianistov, kl gostujejo
pri nas, kot eden tzmed tistih
redkih umetnikov, kl so si pri-
dobili svojo publiko in to nav-
dušeno in hvaležno publiko.

—man

APZ na Dolenjskem

"MSttS Ireni v zadregi
Mar ni to čudno? Druga sve-

tovna vojna J€ za nami; v člo-
veku je tako ogromno prevvrgJa,
porušila, preori&nftirala — kla-
si'ini tip avstnjske filmske ko-
raedije pa je o î.al neizpreme-
njen. Srčkaoa, naivna, nepo-
kvarjena, preprosta punčika;
lop pošten moški, običajmo s
šopkom, vedno pa s končno že-
mtveno pcmudibo; to, »kaj- ariaoo
Avstrijci — ta gemiit, to raz-
položenje — ah, to je Ducnai«.
Caa-, kat&rega vsebina je ne le
naiwii in v svoji stereotipmosti
tipično film&ki pogled na živ-
lj«<nie m na to, kar nat] bi bilo
v tem živLjenju smešnega.

*
Lijudje se vale proti izhodu.

»Kaiko krasno, katko napeto!
Clovetk &e ves sprosti, iivljenje
j« vemdar taiko lahkotmo v bi-
etvu itn on je taiko zelo lep člo.
vek uj ona je tako srčkana io
tudi tisti direktor nj tako hudo-
b»n, kot se je v začebku zdelo-
A »vic« je pa bil, » ne, ko je
ležala v tisti postelji, ha!«

Glavna ©lemanta režijskega
koncepta a^trijske komediije
Irena v »adregi sta v bistvu ta
dva: nedotaknjenost od grobo-
sti pravega, resničnega sveta
in pa čudovita »pretnost im tu-
di že ruittaa, da ne rečem po
gluh z« fllmsko (tu pa tam ie
malo teatrsko) pojmovano in s
lilmsko tehniko prikazovano si-
tuacijsko komiko.

*
Prvi edemant označuje idejno

ali, če hočete, žiIvLj«nj.sko vse-

bino prototipa avstrijske film-
&ke komedije; drugi elemeat je
izraizito stilnega značaja. Sreč-
na zdiražitev obeh elementov
ustvarja vzduije, ki prijetno
zatoava.

Vprašam nekega slavista, kaj
mu je biJo pri Vesni najbolj
všeč. »Ah, tista čiMa idila, tista
nedotsknjenost o£ zurunijega
sveta.« — Ne vem, koliko se je
Cap učil ptri nemško-avstrijski
fitoski komediji Jasno je sa-
mo ©no: življenjska vsebina
ofoeh filmov je ena in ista —
to je prisrdna indiferentnost
za p>ravi svet im za pravega člo-
veka v njem. In vendar: če bi
hotela naša fiLm&ka komedija

kaj povze<ti po avs^rijski, tedaj
bi morala iti daleč tako od
njene vsebine ka>kor od njene-
g.3 stitnega pnncipa: filrnsko
forsirane situacijske komike,
Caip je pionir slovenske filmske
komedije; ostati namerava pri
nas iin delati px[ nas. Uparno,
da ve on kot našj filmski de-
lavci, da se filmske obrti mo-
ramo uoiti im da se j« bomo
učiJi med drugim tudi prj Av-
strijcih; da Pa bo filTnska umet-
nost postaia naša umetnost, za
to je treba pač še mairsvčesa.
Predvsem pa: proč od tuie vse-
bi-ne, tuje filmske komedije. oz-
mnogo točneje, proč od njene
nevsebine. -ra

Lepo sobotno popoldne D
va avtcbusa pred Akademskim
kJubom. Okoli njiju 80 rmladdh
ljudi — psvcev \<n pevk, Do-
lenjska je lepa; ljudje so dobri;
že-ljini so petja. Radovam Gobec

zauipa svojim pevcem; ve, da
ne bodo razočarali niti njega
niti I'ju<*i, ki s<o jih povabUi.

Prva turneja APZ na Dodeinj-
skern. — Mar ni eudno? 2e pred
1000 leti je niSirod ustvaril svo-

oa. Dolenjska je priisrdiia dei«-
la — kratiko razvlečeno hribov-
je, ves&li ljud.ie im cvičak. —
Preprosie dfvoramice so nabilo
polne. Korožiko ohcet, prl&ško
gostiivanje sprejomeijo z istira
navdtušeinjem in hvaležnostjo
kot Ribnitainovo suho robo. —
Ali ste kdaj staiM med 80 ljudimi
na tesnem odru [<n peli v rsivno
tako tesno dvorano za 200 do
300 ljudi? — T> ljudje so bili

Kulturne vesti
Pozor pozor! Pesimistom na

znanje! Potem, ko je bila oper-
na predstava za ZS.T trikrat od-
povedana, so v petek 15. tega
meseca v našem opernem gteda-
iiš-Ču resnično peli za študente
Madame Butterfly — in to v
primerno čudoviti zasedbi.

V Stuttgartu je v seriji Eu-
nopaische Dicbtunig aus dem
Stidosten pred kratktm izšel
prevod Tavčarjevepo vesti Cvet-
je v jeseni (v istl zbirki sta
izšla tudi že izbora iz Cankar-
jeve in K*an.ičeve proze). Pre-
vod sta oskrbela Herta Kralj
in J. F. Perkonig.

Mladinski koncerti Slovenske
filharmonije kot eno izvrstnih
sredstev glasbene vzgoje vzbu-
jajo veliko zanimanje tudi pri
naii izvenljubljanski šolski mla-
dini. Tako so biH že zaključe-
ni koncerti za mladino Zagorja,
Trbovelj in Litije. Za abonma
pa Se potegujeio kranjska, škof-
jeloška in stiška gimnazija. V
petih mesecih letošnje sezone je
Slovenska filharmoniia dala 20
koncertov za mladino (od teh 5
vokalnih in enega solističiiega
— Taylorjevega), ki so imell
približno 10.000 obiskovalcev.
Od ljubljanskih gimnazij je bi-
la doslej z največjo udeležbo
zastopana V., naimanj pa obe
bežigrajski in klasična.

l a n i l o F U G G E R : M o t i v i z D o m ž o l

O KULTURNIH
SPOMENIKIH

(Nadaljevanje iz preišnje
številke)
Opozoriti je treba še nca

rmotaao stališče, ki ga je bilo
dostikrat slišati in kS de-
rorientiranost nešolanih ljudi
ua podeželju — čest , odloču-
jočih lokalnih faktorjev —
še povečuje. Gre za mnenje,
da so gradovi sramotnii osta-
nek fevdalizma in bridek spo^
min na tlačanstvo in da ji^
je zato treba porušiti do tal.
To anarhistično, pa tudi ne-
dlalektično stališče je treba
$e posebej obsoditi. Prav tako
ne gre zapostavljati tistih
cerkva, ki s svojo visoko
umetniško vrednostjo pričajo
o stopriji materialne kulture
našega naroda v določenem
zgodovinskem obdobju. V n)ih
ns gre gledati le kulturne
stavbe, ampak del zgodovive
našega Ijudstva, del naše ma-
terialne in duhovne zgodoiri-
ne, materialni izraz zavesti
določene dvilizacije. Cerkve-
na oblast je Izgubila interes
do cerkva, ki so porušene in
Iti se ne dado več uporabiti za

obred, pa čeprav gre pri tem
za najdragoceaiejše primere
(S. Maria in fontae pri Kosta-
njevici!). Za take objekte mo-
ra danes tembolj skrbeti nala
skupnost, ker so njena last.

Kaj storiti? Potrebna je
kančno hitra in učinkovita
akcija za zaščato vse pcmie;-n-
bne arhitekturne dediščine.
ki še leži zapuščena in za ka-
tero doslej ni bilo sredstev
Eminentna je potreba po stal-
ni aktMzaciji in vzbujaniu
soodgovornosti vse javnosti
Najti je treba sredstva za
konservacijo preostalih ruše-
vin in arhitekturnih detajlov
kulturnozgodovinsko ter umet-
nostno pomembnih cerkva
gradov kakor tudi drugih po-
svetnih arhitektur. S postop-
no restavracijo in restitucijo
z najsodobnejšimi prijemi je
treba vključiti naše spomeni-
ške arhitekture v utrip navih
potreb.

Ali je treba panovno po-
udariti atraktivni pomen na-
ših gradov in nekaterih cer~
kvenih arhitektur za tujega

in domačega turista? Praktič-
no: Kjer je mogoče, je treba
gradove urediti vsaj kot regi-
onalne in krajevne muzeje,
spremenlti jih v letovišča za
kulturnga popotnika, spojiti
jih s prometnimi žilami itd.
Na ta način bi se denar, vlo-
žen v obnovo in kon.se rvacijo
kmalu povrnil, naš narod pa
bi pred svetom dokazal svo,io

Iz Borla

je svarttoene pesmi; dames, ko
jifrl je že skoraj pozabil, zopet
prihajatio med njega — umetne,
a vendao* pristne- Sobota zvečer,
Dotorepolje, nedelja poipoldne
Kočevje, nedelja zvečer Ribni-
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Vse pozornosti in odobrava-
nja naj bo deležna obno\dtve-
na akcya na gradu Otočec,
ki s svojo idilično lego in bo-
gastvom svoje plastične emo-
cije v prekrasni dolini Ki'ke
privablja številne turiste. Pra-
vijo, da so poleti prihajali
Angieži iz Zagreba k Otočcu
in se zvečer vračali z avto-
mobili v Zagreb. Otočec na-
meravajo najpre.i pokriti in
pozidati v prvotno stan.ie, na-
to pa ga preurejenega izrožiti
turisti»inemu namenu. V po-
vezavi z novo avtostrado Za-
• r̂eb—Ljubljana ima najlepSe
perspektive. Na žalost je za-
mujena taka priložnost na
Bajnofu in Hmeljniku ter v
Soteski, ki bi s svojo izpo-
-tavljeno lego v prelepi do-
lenjski pokrajini privlačevali
letoviščarje od blizu in daleč.

Naše kulturne spomenike
(gradove, cerkve, hiše in sta-
re mestne predele) moramo
enkrat za vselej pričeti gle-
dati tudi kot materialno vred-
nost, kot dobrino, iz katere se
ofo primerni ureditvi in s kul-
turnim prijemom da pridobi-
'ati denar. Oni spadajo k
aaši skupni imovini in stvar
naše socialisfcične zavesti ie,
kako z njimi ravnamo.

Vladimir Mušič

naši ijiudje; naše pesmj so bile
njihove pesmi — to snK) obču-
tiji vsi, mi kaikor oni. Ek̂ iseže-
no je bilo glavno (k\ to ne le
po naši zaslugi): ni bilo več
meje ne porazinkie med odirom
irn minožico na lesenih štkripajo-
čih stolih m desikah tam doli.
In to pccvsod: v Koč«v îu, Rib-
nici, DobrepoJju.

Avtobusa sta priipira'vljema.
Hruip, poslavljamje, vztklikaoije,
svetila bdeščeča ž.'irometa v no-
či. — Gričj so temni, hiše vse
neznatne iin pohlevne, z modri-
mi in zeilenimi pasovi okoli
okem. Toipla je ta zirasika noč —
ĵ ug je poteginiil.

Toplo je tudi nam. Dolenjcl,
n-a svidenie!

Iz slovenskega leposlovja ima
Cankarjeva založba letos na
programu Borovo pesniško zbir-
ko Tamariske, roman Miška
Kramjca, izbcr Bwevih esejev,
Jareevih leposlovnih del in na-
daljevanje Cankarjevih Izbranih
del.

Mehika
Prvi kongres študmtske na-

cioaalne zveze CNE je bil v
saptembru 1953 v Mexioo City.
Na kongresu je bil dolo<5an
prograrn za izboljšanj« go&po-
darskega in kulturnega paloža-
ja mehikainskih univerz. Plani-
ran.a je kampanja gtlede zain-
teresirainia javnuosti, obisk pri
zakonodatjnih otola&teh in uved-
ba sistema za povečamje fi-
nančnih dotacij tmiverzam..

Vltal Klabus

Beseda št.9
Zadnji zvezek Besede, ki je večidel polemično-kritičcn,

pogurnno razkriva in rešuje široko literarno-estetsko pr«>-
blematiko, ki je v današnji situaciji slovenske literature
nadvse aktualna. Ta del številke 9 bo po vsej verjetnosti
vzbudil še dosti publieističnega šuma. Poezija in proza pa
je količinsko kakor tudi kvalitetno precej manj reprezen-
tativna.

Izvirne pesmi priobčujejo Minatti, Kovič, Skerlova,
Zlobec, Zajc, Konjar, Brez, Pisk in Ovsec. Na splošno je ta
lirika krhka in neizrazita. Nad njo se dvigata le Minattijeva
Variacija po svoji melodioznosti in Kovičevo Dvajseto sto-
letje po svoji deziluzionistični drastiki. Vrh tega prinaša
številka še Žlobčev prevod Radovana Ivšiča ter Menartov
prevod šestih Buonarottijevih pesmi. Močnejša od poezije
je vsekakor Hiengova proza Svilene nogavice. Njegovo pri-
zadevanje, ustvariti si nove literarnotehnične prijeme, je
novo v naši literaturi; tudi so njegovi junaki na ta uačin
značilno osvetljeni z nekaterih novih plati in jih njegpv
literarni aspekt v nekem pogledu zares bolj dojema v nji-
hovi človeški celotnosti in objektivni subjektivnosti. Vendar
je treba pripomniti, da ga njegovi močni estetski nagibi
odvajajo od elementarnega umetniškega doživljanja resnič-
nosti v neko posebno vzdušje, ki je često bolj literarno kot
pristno človeško. Zlasti izvedbe razpletov v njegovih nove-
lističrrih motivih niso prepričljive, čeprav jih zna učinkovito
obarvati.

Osredje številke in njeno pomembnost tvorijo trija
eseji, ki so jih napisali Janko Kos, Taras Kermauner in
D. P. Kos odgovarja v eseju Boris Ziherl in naša kritika
na nekatere Ziherlove izjave, ki jih je objavil v Naši so-
dobnosti (1/7-8). V prvem delu je pregledan idejni razvoj
povo.ine slovenske literarne kritike. Medtem ko ji Ziherl
nerazumevajoče očita idejno nedozorelost in zmedenost,
opozarja Kos na izhodišče, osnovo in razloge. ki so dali to
kritiko, kakršna je bila. Predvsem ni imela nobene prave
marksistične tradicije v slovenski literaturi. A ne samo to:
v drugem poglavju razpravlja Kos o marksistični literarni
kritiki sploh in ugotavlja, da je takšna, kot jo pojmuje
Ziherl (in pred njim Plehanov), izrazito dvodelna: najprej
išče sociološki ekvivalent, ki je za vrednotenje v literaturi
nezadosten, nato pa uporablja stare estetske kriterije ne-
marksistične kritike, iz Česar sledi, da je »marksistična samo
v toliko, v kolikor ni literarnokritična, in literarnokritična,
v kolikor ni marksistična.« V tretjem delu eseja so obrav-
navane posamezne Ziherlove trditve o konkretnih primerih
slovenske kritične in umetniške literarne dejavnosti. Celotni
ostro načelni članek se odlikuje po preciznosti in logičnosti,
ki se ne umakne pred nobenim kočljivim problemom. Hkrati
je vreden vsega priznanja avtorjev umirjeni in rahločutni
polemični ton, ki je v naših polemikah, posebno še ob so-
delovanju mlade generacije, tako redek, in ki ni le moralno
neoporečen, temveč ima še to dobro lastnost, da zahteva
od idejnega nasprotnika prav tako jasen in nedvoumen
odgovor.

Nič manj načelna, a glede na pojave, ki so jo rodili,
manj težavna je bila naloga, ki se je je lotil Taras Ker-
mauner v polemiki o Poeziji in slovenskem psevdomar-
ksizmu. To je odločen in dokončen obračun s kvaziliterar-
nimi nazori Drejčeta in Romana Albrehta. Bistvo teh na-
zorov je eklektično združevanje politično-ekonomskih in
estetskih kriterijev. S takega brezuspešnega stališča je
Drejče obsodil sodobno slovensko liriko za nesodobno. Na-
mesto, da bi presojal poezijo »po njenih intimno človeških
kvalitetah«, je njegov kriterij »čas«, pojmovan »v ozkem
politično birokratskem smislu«. Ta tip kritike imenuje
Kermauner »politizirajoč«. Nato so »dokazi«, ki jih Drejče
navaja za svoje trditve, temeljito pretreseni in ovrženL
Poleg tega — podobno kot Ziherl v zvezi s kritiko — pa
zamolčuje Drejče vpliv časa, ko govori o nizki ravni po-
ezije prvih povojnih let, pri čemer išče vzroke v šibki
literarni moči njenih avtorjev. Torej so njegovi literarni
nazori ne le neosnovani, temveč po vrhu še nedosledni, v
nekem smislu oportunistjčni, kar je za eklekticistiCne teorije
sploh značilno. — Tudi Kermauner piše logično in dognano.
Osnovna poteza njegovega pisanja je dosledno analiziranje
problemov in dejstev v njih celotnem ali vsaj čim popol-
nejšem obsegu in globini, v vseh njihovih niansah, zaradl
česar se na videz od^aljuje od osrednje niti in najkonkret-
ne.iše osnove problema, kar mu je po nepotrebnem nakopalo
očitke prevelike abstraktnosti.

D. P. v svojem eseju ostro presoja Hemingwayev umct-
niški pomen in prihaja do zaključka, da so sicer v večini
njegovih del elementi prave umetnosti, a da v glavnera
ostaja samo protikonvencionalni, protimeščanski in proti-
moralni enfant terrible, ki je sicer pravilno usmerjen, a v
tem ne doseže pravih umetniških rezultatov. Pač pa je
predvsem v Starcu in morju v polni meri uveljavil prav
tiste umetniške elemente in ustvaril tako po idejni globtoi
kot po formi resnično umetnino. Bilo je potrebno, pone-
dati nekaj ostrejših besedi o tem pisatelju, ki je pri nas
spodrinil marsikatero pomembno tuje ime. Zdi se, da tudi
o noveli Starec in morje ne bo mogoče ohraniti tako po-
zitivnega mnenja, kot ga podaja D. P.; že samo izredni
raffinement sredstev in preračunanost pričata o nekih boij
artističnih kot elementarno umetniških težnjah, ki so dei»
ustvarile.

Ob koncu nadaljuje Paternu polemiko o literarnokri-
tičnih načelih z Jankom Kosom ter slede kritike o Bevkovi
Poti v svobodo, Magajnovem Odmevu korakov, o slovenski
dramski noviteti Vasje Ocvirka, o gledaliških uprizoritvah
(Tagore, Sauvajon, Zemljan, Salacrou) ter v Kroniki nekaj
misli o prevajalski politiki slovenskih založb. To pot so iz-
ostali Zapiski. ki bi mogli v marsičem razširiti probl«natiko
številke.

Tudi s to številko se Beseda dosledno (čeprav z zamu-
do) odziva na sodobne slovenske kulturne probleme. V tej
živahnosti in težnji po bistvenih problemih je tudi ves njen
čar in pomen. Ugovarjati pa bi se dalo temu, da je prejšnjo
številko posvetila predvsem leposlovju, zadnjo pa eseju m
kritiki, &o čessr je verjetno prišlo bolj po naključju kot
načelno-programsko. Res daje to številki po eni strani večjo
enotnost, a po drugi tudi enoličnost in nepestrost, ki je v
nasprotju s samim pojmom r e v i j e, ki naj, če je lite-
rarna, prinaša čim širši, čimbolj celoten p r e g 1 e d celotoe
literarne dejavnosti v določenih časovnih razmakih. —
Oprema Grege Košaka je živa in prijetna.

OSREDNJI DEBATNI KLUB
Nekdaj so bili študentje mo-

čan faktor pri ustvarjanju
javnega mnenja, napredni ko-
legi pa so s svojim resnim de-
lom veliko doprinesli pri ob-
likovanju problemov.

V našem javnem življenju
je precj področij, ki so močno
zapuščena, teoretično neobde-
lana ali pa so gledanja nanje
zelo različna. Visokošoici bi
morali poseči na ta področja.
Ne z ambicijo, da bomo do-
prinesli dokončne zaključke,
temveč z željo, da o teh stva-
reh razpravljamo, si poveču-
jemo obzorje in dajemo svo,i
prispevek takim vprašanjem.

Zivljenje na naših visokih
šolah je v tem pogledu precej
zaspano. Beograjski kolegi so
v zadnjem času pričeli s takš-
no dejavnost.io s> pomočjo klu-
ba, kjer prirejajo debate. Tudi
mi bomo morali pričeti z de-
Inm

Na Univerzitetnem odbora
so pričeli razmišljati o formi-
ranju osrednjega debatn«ga
kluba. Delo naj ne bi potekaio
v obliki predavanj in diskusij,
temveč bi nekdo podal le
okvirne teze za debato. Obrav-
navala bi se aktualna vpraša-
nja, ki nas vse zanimajo, tako
na primer inteligenca in nje-
no mesto v FLRJ, problemi
morale, visoke šole in družba
itd. Debatni klub bi teme iz-
biral sam na osnovi ankete.

Začetek je vedno težak. Pre-
pričani pa smo, da bo taka
oblika lahko mnogo pripo-
mogla k razgibanju misH. Ko-
munisti humanističnih fakul-
tet bi morali v delu tega kluba
prednjačiti.
llflllllllllllllllllllllltlllltllllll IIIIIIlllfllllllUMIIll
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VELIKA UDELEŽBA IN DOBRA
KVALITETA NA SMUČARSKEM

- PRVENSTVU UNIVERZEKoš iportnl urednfk
Iz Kranjske gore

PoroftaU smo že, da je bila pred nedavnim ustanov-
lj«aa smučarska sekdja na naši Univerzi. Prav zato
»mo težko pričakovali prve prire<*itve, ki jo je organi-
ziral ta klub. Moramo reči, da je bilo s to prireditvijo
mnogo težav. Ni bilo denarja in še snega je primanjko-
valo. Prireditelji sd se odločili, da prestavijo prvenstvo
v Kranjsko goro.

prevozil v 59 sekundah, je se-
rija tistih, ki so uspeli progo
prevoziti pod 1 minuto, kon-
čana.

V elito študentskih smučar-

Na podlagl rezultatov tega
tekmovanja bo izbrana slo-
ven&ka študentska reprezen-
tanca, ki bo nastopila na dr-
žavnem prvenstvu na Slje-

d bila
prireditelji računali tudi

v uspeh tega prvenstva, manj kvalitetnimi tekmovalci rekord svoie vrste Zasedel ie
vendar sera takoj izpremenil Dolga je bila okoli 800 m z vi- 3 ]

svoje mnenje, ko sem izvedel, šinsko razliko 200 m. Imela je
da se je za start prijavilo kar 35 vratec.
70 tekmovalcev. Kljub temu, „ .
da je sekcija komaj »novoro- Snežne razrnere v 6asu tek-

movanja so bile odlične. Sneg
Je bil hiter, tak, da si komaj
moremo želeti boljšega. Le
premalo ga je bilo. Lepo sonč-
no vreme je še stopnjevalo do-
bro voljo tekmovalcev.

jev sodijo še Knop, Zupančič, menu pri Zagrebu od 13. do 15
Zupet, Rodič, Rotar in še ne- februarja. Ce bo uspelo klubu

&o dosegli čas okoli
Omeniti je treba

Ogradi s Planine Krstenic«

Kat6n,
e n e

j j k m a j novoro
jenček«, smo bili priča najbolj
množičnemu prvenstvu sio-
venskih študentov.

zagotoviti flnančna sredstva,
priredil tečaj reprezentance

z tudi Zadela, ki je dosegel tudi v prvih dneh februarja.

Na koncu bi še enkrat pou-
daril, da delo novega smučar-
skega kluba precej obeta in
zato zasluži pozornost vseh
odgovarjajočih forumov. Brez
dvoma bi bila velika škoda, če
bi moral ta klub zaradi finanč-
nih težav prenehati z delom.

Fantje se gredo smučat.

Ne vemo, kaj hnamo?
Ko so s« &mučaxji spuSčali

po Poseki, sem si menda
upravičeno degal: »Ne vemo,
kaj imamo.« Gibčnost, dobra
drža na smučeh in stabilno&t,

Koko so tekmovoti
Ko Je Budinek zapustil stari

funkcionarji kluba, ki so bili
eami s seboj zadovoljni Ce bo
šlo tako naprej, bomo dobro
vozili, o tem smo si bili v&l
edini. Zdl se, da klub ne bo
imel težave s kvalitetnimi

edini, da bo zelo težko dobi]
enakovrednega nasprotnika
Odličen čas 0,57,4 je dajal kaj
malo upov naslednjim tekmo-
valcem, le Žigi bo morda kaj
uspelo. In ni&mo se motili. Ta-

da o plazovih niti ne govorimo
PiSe gorski reševclec tov. Fronc Zupon

OCVJRKI

po-d snegom skale, grmovje in
drevje, ki preprečujejo na$ta-
nek plazov.

Plazovi mokrega snega spo-

Letošnja zima za sedaj še ni
prinesla toliko snega, da bi bila
nevarnost plazov tako velika
kot druga leta. Ne vemo pa, kaj

Morda ni prav, da na tem 5e pride. Meseca februar in ma- m i a d i s i c e T gtražno grmijo ob
mestu amenjamo predsednika rec sta čas glavnih padavin v odjugi, rušijo skale in rujejo
naše Univerze, ki je z obi- vi&okogorju.

2rtev snežnih plazov }e bllo
pri nas že precej. Pustlmo pri

naloga bo združiti v&aj te, ki
so nastopili na tej tekmi, v
trdno organizacijsko enoto —
Akadčmski smučarski klub. S
tem bi ta klub postal eden
najmočnejših v naši repub-
liki

0 progi
Tekmovanje Je bilo na zna-

nem terenu, na Poseki Tek-
movalno progo sta spretno po-
stavila p

znana tekmovalca
Hladnik Damjan in inž. Bizjak kakSno desetinko
Ljubo. Njuno delo v klubu
mnramo res pohvaliti.

z div-
izbolj-

Budinkov čas. Oba Kranj-
sta opravičila vl-

soki ugled, ki ga uživata. Tako
Budinek kot Prestor sta v
takri formi kot menda Se nik-
dar. Na njiju bodo morali ra-
čunati tudi vrhovni smučarskl
organi. Dobro je vozil tudl
PogaCnik, ki je dosegel čas
0,58,2. Omeniti pa je treba, da
j« tekmoval z novimi smučmi
in bi morda bil lahko še za

Ce

Kranjskogorska žičnica

mesto med tistimi tek-
movalci, ki so imeli na nogah
smuči domačega izdelka. Vo-

?kom študentskega smučar-
skega prvenstva v Kranjski
gori dokazal, da se zanima
tudi za šport. Z njim vred je
crbiskal to prJreditev član UO
ZSJ tov. Beznik Vlado.

Omeniti moramo, da je
kluib hiHemu mrazu (—23°)
naS predsednik vztrajal ob
progi in apazoval spretnost
tekmovalcev. Ko je bilo tek-

dr*evie. So pa bolj počasni, drve
po svojih obi*ajnih poteh, po
grapah in žletovih. Eno je pri

strani ponesrečence na Tolmin- njih gctovo, dokler je t«mpera-
skem, žrtve elementarne kata- tura pod 0, toliko časa ta plaz

ni nevaren, čessr pa za plaz iz
prjnega snega all za. kiožo ne
moremo trditi. Kložasti plaz je
najbolj zahrbtna vrsta snežnega

strofe, ki jih je presenetila v
njihovih domovih. Za ostale pa
lahko trdimo, da so bili v 90
odstotkih krivi svoje nesreče
sami. 2rtve plazov v gorah so
obenem žrtve svoje lahkomisel-
nosti, neznanja in nesposobno-

nsvšečnostim, če v času nevap-
nosti ostanemo v koči. To je
pravilo, ki drži brez ugovora.
Drugič, če že vsekakor moramo
preko pobočja, ki se nam zdl
sumljivo, ga pre^imo čim više
moremo. Razrahljamo vezi na
smudih, da jih lahko takoj. od
pn«no. 50 m presledka med pt>-
samezniki ali pa ie več. Ce sa
že nesreča zgodi m enega odne-
»e plaz, naj ostali pozorno op»-
zujsjo in takoj zaznamujejo
mesto, kjer so ponesrečenega
tovarlša zadnjič videli. To j«

pJazu. Stvar j€ sledeča: ko piha fiksna todka v plazišču, k\ nam
v gorah veter, »bije vrhnjo plast
novo zapadlega pršiža v skorjo,

daje oporo za iskanje, iščemo «
palieami, smučkaml itd.s m i d o m a g . o

z i l J e z e l ° l e P ° ^ spretno in movanje končano, je hotel dcr sti, pravilno reagirati v dani si- debelo po decimeter in ved. Ta nite si. da je od hitrosti
P r g t o bi d e g e l boljši kazati da tudi on ni od muh tuaciji Ni tu niti čas niti pro vrhnja plast daje videz trdnega no življenje ali smrt Objprav gotovo bi dosegel boljši
rezultat, ko bi imel hitrejše
smuči.

Med ženskami je prva za-
pustila startno mesto Lenar-
donova, ki ie zbrano in mirno
prepeljala vso progo brez pad-
ca. Caa, ki ga je postavila
(1,20,6), je ostal najboljši. Za
njo je peljala Batističeva, kl je
s časom 1,22,2 zasedla drugo
rnesto. Presenečenje pomeni

kazati, da tudi on ni od muh.
Nataknil si je smuči na noge
in se kar v plašču spustil po
strmem terenu (na zadnjl
vzp«tini pri cesti) tako, da
so se mu od hitrosti zasolzile
oči.

Tudl profesorjl

tuaciji. Ni tu niti časa niti pro- vrhnja plast daje videz trdnega
stora, da bi povedal vse o pla- pobočj*, medtem ko je spodaj
zovih, kar je treba vedetl, ali
celo podal čudežno formulo,
po kateri se jih rešimo. Litara-
ture 0 plazovih je že dovolj, Za
nas najbolj sodobno in najbolj
pristopno delo ie članek dr.
laž. Avčina v Planinskem vest-

priič labilen kot valjčni ležaj.
Smučar pripelje veselo na tako
pobočje, prereže s smučmi vrh-
njo plast, kloža poči z zamolk-
lim pakom in v velikih odJomih
zdrsi v globino. S seboj potegne
smučarja, ga zasuje in če ni

boljši.
omenimo še novo pečenega in- šele tretje mesto Kjaryševe, kl
ženirja Bizjaka, ki je progo je veljala za favorita.

fr.jlBL
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Ko sem stal ob progi, je n{ku št. 1, ki bi ga moral pre- takoj pomočl pri rokah, je nje-
nenadoma nekaj švignilo mi- čitati vsak, tudi tisti nalvni pro- gova smu^čarska kariera konča-
mo mene. Pogledai sem, a ni- stodušni smučar, ki noč* imeti na.
sem si znal razložiti, kaj bi nobenega opravka z gorami in
to bilo. Povprašal sem svoje plazovi in ki gre v gore pač sa-
tovariše in izvedel, da se je mo zat0, da se tam prijetno za-
študentskega prv-enstva ude-
ležil, seveda izven konkuren-
ce in na svoji privatni progi,
tudi profesor dr. Peterlin v
družbi z dr. Z.§iem. Vsekakor

bava. Slaba stran je v tem, da
ravno taki nič hudega misleči
lndividui običajno zabredejo v
težave.

Največja nevarnost za plazove
,lepo,fH:iznanJJ|našemu smu^ j € p r v e dni po močnern snežeaju.
čarskemu klubu? ki je uspel
vzbtiditi zanimahje za šport
tudi med profesorji.

0 vzpenjačl

Nikomur ne želim, da si ogle-
da takega mrliča, ki ga izkop-
Ijejo izpod snežne odeje —
zmrzlega, trd«ga, s široko odpr-
timi očmi v sj)ačenem obrazu,
ki je otrdel v poslsdnjem na-
poru za svojo rešitev.

Kako se plazu' izognem? Pr-
vič: najlaže se izognemo vsem

Ostanite v koči in če količkaj
dvomite, ne lotevajte se sumlji-
vih tur toliko časa, dokler se
sneg ne uleži, to se pravi da ga
sonce toliko segi-eje, da nekoli-

no življenje ali smrt.
se dogajajo tu tra.giki>mi\5)ne
stvari. Enega zaeuje, ostali ZA
to niti ne vedo, ker js revež no-
dil čisto sam dalsž za dru«(nnl
in ga pogrešijo šele v koči, sli
nekoga zasuje, ostali drve na
nos in na vrat v dolino 'n tam
obveste GRS, ki pride sevf>da
prepozno in kot običajno po-
spravi trupla.

Mogoče se zdi znanost 0 j»!a-
zovih marsikomu dolgočasaa. Se
veliko bolj dolgočssno j« roše-
vanje izpod plazu za reševaice
in za ponesrsčenca samega. Svo-
minjam se filma »Prostor na
soncu«, kjer je napove>iov;)i«c
v radiu dejal: »Pustite, da bod'j
vaše požitnice tsbanesn tudi ^o-
čititice za smrt!«

• • •
klubOSkoraj vsi tekmovalci so se ko odjenja, nato spet zmrzne in ZQ prehodnl pokal

povfepeli peš na štartno me- se tako nekako sprime s pod-
sto. Povprašali smo jih, če je lago. Pršni plaz je najnevarnejši V dvorani na Miklosičevi cesti sto }e zasedel štrucl, tret)* pš
to morda ogrevanje. Zalostno od vseh, bliskovit, uničuje tako štev. Sa, kjer so obenem tudi pro- Ursič.
so nam odgovorili, da je vzrok z močnim zračnim pritiskom kot stori Univerzitenega, odbora, je ob Naslednjo nedeljo so t&kmovAU
poplnoma drugačen. Ce hočeš * razpršenimi delci snega, ki na- nedeljab dopoldne precej zivahno. elektrotehniki. Konkurenca med
priti na vzpenjaičo m/Oraš ča- poinijo pljuča. Posledica - smrt. Namiznoteniski klub Univerze si njimi je bila kar precej močna..
kati najmatlj pol ure. Morda Seveda ni treba smatrati sedaj je namreč zzgotovil nedeljske do- Od dvanajstih u-delezencev so se
bi bilo r?s prav, če bi vo<3- vsakega pobočja, na kterem le^i poldneve za. izvedbo fakulletnih uvrstili v polfinale naslednjl stirij
stvo prirediitve to uredilo z
upravnikom žičnice.

pršii, z nevarnost. Odvisno je predtekmovanj v namiznem teni- Sarič (IV. letnik), Ndvinsek (1V%

od količine snega, od oblike p»- su. Sredi aprila ho veliko tekmo- leinik) in Todorovič (I. letnik).
Kaj več O vsem tem pa t.u- bočja, njegovega naklona in od vanje posameznikov, katerega se Potem, ko je Petrovič premag&l

di o drugih zanimivih' dogod- tega, ali so spodaj gladka trava bodo lihko udeležili samo tisti Navinska z 2:1 (21:17, 17:21,
kih na prvenstvu, bomo napi-
sali v prihodnji številki.

Šahovsko prvenstvo univerze
ali zmrzel sneg, kar ie oboje igralci, ki se bodo v predtekmo- 21:14) in Sarič Todorovi&a. * 2:1
zelo nevarno za plaz, ali pa so vanju uvrstili na eno od prvib (20:22, 21:7, 21:14), sta se pome-

treh mest. rila še oba zmagovalca, V odlc-
Tudi dekleta bodo imela v prvl č*lne>n »«« >* im^ Sa™ i i c e r }tl;

polovici aprila tekmovanje 2a na- " točke naskoka, vendar vkl]uk
slov prvakinje Univerze. Ker so m i r n i obrambm ign w btl kos
na nekaterih fakultetah v manjsi- razgibanemit ojenzivnemu Petro-
ni, niti se ne zanimajo tako zelo v*u> kt ? a >e pnmagal x 2:1
za ta "sport, bodo nastopila brez (21,:1,6> 17:21> 21:l8> i n , u k o za~
kakrsnih koli predhodnih izbirnib sedel Prvo mes,to- ^ drugo m»-
tekem $to $e ie uvrstil Sanc, na tretje ps

N

Sfarl In novl no prvvensivu. Moj najtežji iurnir
IX. kolo je za naml. AK bo Krivcu uspel naskok
na prvo mesto? Prejšnji prvak ne sotieluje

radi izpkov so odpovedali lanskip metalur^
prvak Grosek Branko ter prvo- Upadan-
k t g o l k a Vrhovec in Stanoje J J U

CEMENARNA
* LJUBLJANA

Pospešuje semenogojstvo
Odkupuje in prodaja razna
kvalitetna semena; semen-
ski krompir in suhe gobe,

ZVRŽA m

Opravlja agencijske posle
tudi za inozemstvo

Tradidonalno prvenstvo Uai-
verze in Visokih šol, hkrati pa . . _
tudi prvenstvo LUŠK, se bliza kategornika Vrhovec in Stanoje- $g ^ ^
koncu. Ostre borbe, izenačene mo- vič, medtem ko je Sušnik po pr- £a ^ebar -n

vem kolu zaradi bolezni odstopil. n^-.g

V nedeljo 10. t. m. so se naj-
prijeli ilusatelji rudarsko-

fakultete. Igrali so nt rali tekmovati strojniki. Čeprav
so bili pravočzsno obvesčeni, jih

tudi v findlu posti-
bodo imeli nobemgt

Koncu. ustre Doroe, lzenacene mo- vic, mcuiem ^ jc jii»ui& yv ?>>- c a Lefrar -m Karner Lebar se od- * l
či, veliko neodločenih, toda bor- vem kolu zaradi bolezni odstopil. ^, • meuuo defmrivnn itrm z*$*?'f?1*'*' , . . x. ..
benih partij, to so glavne karak- Doslej je bilo odigranih 9 kol, * •! A™Ttldi nfZl ZZ iZ u T"^ "Tx t°*ltmc

u

a™
teristike tega prvenstva. Turnir, veadar ie položaj na tabeli U do- fec °d?emkot trZ/LIrZ *% ? ^movan,. Pač p*se bodo
mlad Drv kateeornike in nekai v . . . . . otenttvm i£rač. Potem ko se ie bodo vsi tainterenram studcMje

• « *i 1 1 •1 1 * ^ CZJCO JC opisati potCK rurnirja, Lcv&vju postccilo s pvtca tsstiifft obvpscctti bo T'Tibu/Thn f>TdvoC{XSm

mojstrsKin kanaiaatov, vzDuja v • 1 ;i; _- n»,rji, ti-JIh ?crn. ..»../<<«_u *~~~.~~-±.: v~~— .• _r* »i . i . t • ?Pre!

o p i s a t i ^ E ^ P
Wli po prvih kohh isto- retultatom premagati

gredo
?

na po finalne tur-
l

g ii p l a P o W r i h k o l i h M ^ K r i v e c >
nirje za prvenstvo Slovenaje, po Gabrov?ek, Vošpernik, TrampuŽ

a e h h p bomo doloČih moštvo

(>
K r i v e c > U

D

bo Tribuna pravatas-
Karnerja no ob)aviU spored tekmvvanj, kt-

lahkoto terih *e l*hk° *M& ™k ^ ^
k*krsneg*koli prcdbodnegs

j
napehih pa bomo

j Gabrov?ek, Vošpernik,
moštvo, { n M i k u n d a i s t o j t e v i l o
ž

p p { n M i k u n d a i s t o j t e v i l o t o č k >

ki nas bo zastopalo na državnem N a j p r e j s t a p o dveh zaporednih
možtvenem prvenstvu in y sreca- ^ o d d l a Gabrovvsek in Mi-
^ * 1 1 ? 0 ! ^ * ™ 1 ™°im lV d ! T i d

•«.••• .«..•..«.

" ^ L u ! ! 1 kunda, nato p^ !e Trampui, med-
tem ko se ie Krivec s tremi rapo-
rednimi zmagami povzpel v vod-
stvo. Krivec ie edini neporaženi

najvê f možnostt
osvojitev prvega mesta.

naspromik mu ]e

je dovolj osnove za ostro in bor
beno igro.

Ko pišem ta članek, se spomi-
njarn zelo karakterističnih besed, • 1
1 • > ••1 • L 1 i- vi i f i lgralec,ki mi jih ie ob rakliucku —'*•—'
nega tarnirja za prvenst
1951 l«a dejaJ, mojsmki kandi"- ^^jda^Vo^eraDk" ki )e"v pre-
dat Knvec, ko je »pretekel« zna- ^ . . ... $ H o r v a t o m t i k

ne moistfe «> se nvmil v VIII. e d Mojstrski kandidat
lampionat FLRJ: »Moj najtezji ^ t { i t e r '^okategorniki
turnir ki sem ga igral da sem B , ; Gabrov?ek, Horvat in
pnsel do ?arnp.onata, ,e bi o pr- T r a m ž b d b m ^
venstvt. LUŠK (tam je bil Kele 9. s j e d n j a najbojjia m e S ta .
in se je kot rezerva nvrstil v poU
finalni rarnir za prvenstvo Slove- ^e nekaj besed o Igri posamez-
nije). nikov. Najbolj sigurno igro \e po-

Od ustanovitve je Ljabljansk« kazal Krivec, zelo borbeno pa
nniverzitetni šahovski klub prire- igrata tudi Volpernik in Vavpe-
dil Ktiri turnirje. Prvo leto 1950 ticf; Trampu? in Gabr»v?ek igra-
je zmagaJ Ribarič Marijan, na- ta nesralno. Mladinski prvak FLR

Jtigosl. Blinc ie ra7O<5aral z ze!o
medlo l^ro v prvih kolih. Ugodno
je presenetil doslej malo znani

slednje leto je bil zmagovalec Ga
brov^ek Zdravko, laai pa Grosek
Branko.

Na letosnjem tarnirjn sodclnje Maribor^an Horvat t zelo pre-
11 tgralcev. Poleg starih znancev udarno i*ro. Zanimiv ie primer
JCrî ca, Gabrovška, Mikunde, Kr-
žine, Perdana in Robleka sodela-
jeio prvič Blir.c, Horvat, Tram-
puž, VoJpernik in Vavpetlč. Za-

Miknnde, k\ se je laat plasiral na
TT. do IV. mesto, leto« pa je za-
radi renih napak ostal v »spod-
nji hiši«.

w

PODJETJF,,S!LVA-PRODUKT"
prlporoča ^,

smrečna efsrična
olf a za inliaSadlo pri
prehiaiu In astmi,

za massžo pri revma-
fičnih obolenjlh

za higienskekopeli
za osvežifev zraka itcf.

Oeluja zelo ugodno na vse dlhalne organe.

Zahfevajte povsod znamKo
vvSILVA-PRODUKTf
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Semester je končan. Počitnice! In izpiti! Lepo sončna vre-
me in odlična smuka. Novinarski ples, ples gradbeuikov,
orkester Bojana Adamiča ter Cernjul iz Zagreba. Pa študi-

raj, fce moreš.

GLO ob našem

Prizadeti Mariborčani,
Glose, ki smo jih objavili v

Basi /.adnji Številki, so imele
prodoren uspeh. Seveda ni šlo
brez reakcije. Mariborčani so
ostro reagirali na pljuvanje v
njihov lepi vzorni in kulturni
vrt. Predstavnik kluba, ki od-
govarja za tisk, je demantiral
objavljeno gloso z besedami:
>Ni bilo vse prav tako, kakor
Ste napisali! Smisel je že isti,
ampak besedni red je bil spre-
menjen«. Iz tega razloga so
gklenili, da bodo odslej njiho-
ve seje tajne, brez časopisnih
dopisnikov. ker bodo sicer po-
trebne obširnejše publikacije.
Pred ne\rarnostjo se je treba
pravočasno zavarovati.

Normirani obiskl
Sestanek stanovalk študent-

Rkega doma I. Mojzer. Na dnev-
uem redu zanimiva vprašanja:
uklnitev menze, moralni proble-
mi, obiski in slučajnosti. Kjer
EO prisotne ženske, tam pač go-
vornikov ne zmanjka. Tako je
imel tudi ta sestanek strogo de-
lov?n značaj.

»Tovarišice, obiski motijo sta-
novalke. Proti obiskom se mo-
ramo kot take nenehno boriti,
lt»r sicer se lahko zgodi, da
aam obiskovalci požro dom. če-
prav dejansko to ni takšen pro-
blem.

Imam konkreten predlog, da
se vsaka izmed nas, pri kateri
bomo trikrat zalotili obiskoval-
ce v prepovedanem času, iz-
ključi iz doma.

Kdo je za predlog? Vsi, so-
glasno. Ugotavljam, da je pred-
log soglasno sprejet. Vam je
jasno? Enkrat lahko zasledimo
obiskovalce v prepovedanem
Č3su, drugič bo tudi še nekako
£lo, ampak tretjič »frči« vsaka
stanovalka še isti dan na cesto.

Volitve
Pred kratkim so na prirodo-

slovno-matematični fakulteti na
matematiki imeli dopolnilne vo-
litve, da bi izpopolnili odbor.
Ko so bile volitve končane, je
predsednik razložil svoje pro-
bleme.

»Tovariši, veste, vse je v re-
du, ampak jaz nujno potrebu-
jem podpredsednika, ki me bo,
kadar bom zadržan, osebno za-
stopal.« Kje vse bi ga naj za-
stopal, ni pojasnil.

DVE IZPJTNI
Kandidat: Jaz sem snov Iz-

črpal. Morda sem na vprašanja
precej nezbrano odgovarjal,
vendar. . .

Profesor: Fizike znate nekaj
manj, kakor moj levi čevelj.

Kandidat: Zakon fizike je, da
se telesa vrtijo okrog svoje osi.

Profesor: Zavrtite se sedaj
okrog svoje oslovske osi in poj-
dite ven. In kandidat je obšel
profesorja in izpit opravil.

Profesorska
Starejši profesor (gimnazijski)

}e pred nedavnim potoval v Av-
strijo v stari obleki. Tam si je
nabavil novo. Ker se je mož bal
carine, je par postaj pred ob-
mejnim blokom šel v stranišče,
da bi se preobleket. Staro oble-
ko je vrgel skozi okno, odprl
paket, a groza . . . Hlač ni bilo.
Prodajalka jih je pozabila za-
viti.

Menda je bil prizor za bogo-
ve, ko 1e raztreseni profesor
stal pred cariniki v spodnjih
hlačah.

KapeHca na pravu
Pred kratkim sem zašel na

pi-avno fakulteto. Naenkrat za-
slišim cingljanje kot pri confi-
teorju. Mislil sem Se. da imaio
teologi seminar iz zvončkl,ian.ia,
pa sem zagledal. da gredo prav-
niki na izpit. Menda t.o psiholo-
ško odlično deluie ter dviga av-
toriteto profesorjem. Zvonjenja
Je precej, da kandidati pristo-
pijo k mizi Gospodovi — par-
don — profesorjevi; ko }e maša
— izpit — končan. po posveto-
vanju, da slišijo sodbo vsemo-
gočnega. Upamo, da rektorat ni
dal nabave zvončkov v prora-
£un za vse fakultete.

Frekvence
Doba pobiranj podpisov je tu.

Ponekod je to svečano ppravilo.
»Vas sem pa bolj malo videl

na predavanjih.«
»Jaz sem bil bolan.« »Sem ho-

norarno zaposlen«. Končno do-
biš milostno podpis. Zdi se nam
kot včasih, ko je katehet delil
svete podobice. Razumljivo ne
moreš v nebesa brez odpustkov,
kjer te čaka 8.300 din na mesec.

Pamefni profesor
Študent: »Tovariš, gospod, inž.

profesor: ali bi lahko dobil in-
skripcijo in frekvenco, ker sem
bil odsoten?«

Profesor: »Izvolite frekvenco,
za inskripcijo se pa kar obri-
šite pod nosom.«

Epilog: Študent zmeden, na
dekanatu panika, ker ne vedo,
ali bi indeks testirali ali ne.

S skupščlne na M7Š
Bruc: »Mi sa radom demon-

stranata nismo zadovoljni.« Ko-
likor nam je znano, na MVŠ še
ni demonstracj.i ter je šlo ver-
jetno za demonstratorje. V ko-
likor bodo demonstracije, bomo
takoj poročali.

Bilo je snežnega jamiarskega
dne. Telefon pozvoni... Navad-
na vesta, tokrat usodna. Film-
ska ekipa Združenja visokošol-
cev kočevskega okraja je pre-
nehala snemati dokumentarni
film: »Brucovanje na Sloven-
skem«. Povedati Vam moram, da
je ekipa s svojo lastno kamero
že poprej posnela nek film, ki
ga se-daj z velikim uspehom vr-
t e po Dolenjskem. Vzroki? Sla-
be vremenske razmere na bru-
eov3mj'ih: neprestama megla od
alkoholne pare, erupcije velikih
razmer, Ijubezenski potresi, vi-
soki vinski pritisk, padavine,
kronična srčna bolezen itd.

»Kako ste smeli brez našega
pristanka opustiti snemanje? Se
sploh zavedate posledic?«

»Kar je nemogoče, je nemogo-
«e. Se Triglav film, ki tma že
veliko mednarodnih izkušenj, bi
ne vzdržal. Poglejte. Leča naše
kamere je popolnoma zamaščena
od »vicev« na elektrotehniki.
Sploh so letošnji bruci pokvar-
jeni, neprebavljivi. Alkohol se
presenetljivo uveljavlja med
mladino. Na biologiji )e tega ar-
tikla kar kmalu po račetku
zmanjkalo. Postregli so nam z
eteričnimi olii in rastlinskimi
sokovi. Dobro, da so bile bliž-
nje gostilne še odprte. Prišlo bi
bilo do revolucije, da nas niso
fletne biologinje (ženskega ma-
teriala tukaj res ni manjkalo)
popolnoma asimilirale. Na me-
dicinskem plesu smo zaman
iskali bruce, da bl jih posneli.
Verjetno je imel zakon pragoz-
da svoje prste vmes. Halo! Kaj
me hudiča ne slišite?«

»Zdaj smo v kaši,« je pretrg^al
molk Karči, debelušasta pojava,
ki trmasto spravlja teden Trl-
bune v svet.

»Poznam študenta, ki 5e bil
domala na vseh brucovanjih.
T a nam lahko pomaga. Svoje-
vrsten tipf Nekakšna mešanica
Indoprekmuirca. Mimogrede po-
vedano — s^loh na nobeno bru-
covanje ni pnšel legalno skozi
vrata. Ima pač zveze, kar bi
mu na medicinski fakulteti go-
tovo dobro služilo. Obrnimo se
na niega.«

Lov na človeka, ki smo ga po-
enali sam-o po osebnem opisu,
je bil zelo težaven. Saj človek
mora nekje stanovati, če pa že
ne stanuje, pa se po vseh pred-
pisih mora vsaj hraniti. Za sta-
novanje je lahko. Tu imamo
Kole?ij, Naselje, kratkomalo ši-
roke mornosti, da se človek v
kartoteki najde. Vendar je to
tip bohema, ki se ne more prl-

lagoditi na disciplino v domo-
vih. Ta bo živel privatno v
kakšni luknji. Na predavanja
ne hodi in kot sam pravi, se s
tem športOim ne ufcvairja več,
odkar je prišel na univerzo.

Našli smo ga za partljo ta-
roka, v družbi upokojencev, ko
je napovedal »pagat ultimo«.
Seveda iih je kmalu oskubel in
imel sem priliko. da ga sezna-
nim s svojo nalogo.

»Prihajam s prošnjo. Vi edi-
ni poznate problematiko letoš-
niih brucovanj. Naše uredništvo
je v zagati... Morda bl bili
pripravljeni napisati svoje me-
moare z Jetošnjih brucovanj?«

»Zdravo, daso! S tem športom
se ne bavim. Literatura prina-
ša premalo koristi, Edino, kar
se danes še splača, je tarok.

»Pa morda vsaj skiromen im-
tervju?«

»O. K! Am^k zelo na kratko,
sam namreč v časovni stisiki.
Semester je treba potrditi. Pod-
pisov pa, kot vidite, nimam. In-
deks prazen, profesorjl me ne
poznajo. Zveze bom moral po-
iskati. Torej začnimo.«

»2e dobro. Povedal bom ne-
kaj splošnih vtisov z letošnjlh
brucovani. Moje osebno mnenje.
Splošna atmosfera zelo razli^-

Klubi...
Nestrpno pričakn.iemo poro-

čil o prvih uspehih. Študentje,
ki delajo v klubih, pa se upra-
vičeno sprašujejo, kaj bodo
delali Ljubljančani, saj ti pred-
stavl.iajo ogromen del našega
članstva. Ali nimajo ti prav
tako dolžnosti, da posežejo v
živlienje na domačem terenu?
Koliko časa bodo še zbori vo-
livcev, sestanki SZDL, L»jud-
ske univerze itd. brez študen-
tov?

PRVENSTVO UNIVERZE
Ekonomisti so z ^agali

na smučarskem prvenstvu
MOSKI: 1. Ekonomija (Pre-

stor, Vrančič, Stele) s časom
3,12,5; 2. Pravna (Zadel, Ver-
bek, Gorjanc) 3,17,5; 3. Goi-
darska (Zupet, Kuret, Ogriz)
3,19,2; 4. Gradbena; 5. Stroj-
na; 6. Prirodoslovno matema-
tična; 7. Elektro; 8. Rudarska;
9. Arhitektura; 10. Kemija; 11.
Biolosrija. ŽENSKE: 1. Filozo-
fija; 2. Biologija.

Za ekipni plasman so se ra-
Sunali samo časi rednih štu-
dentov.

Izgubljen čas
na. Ponekod suša zaradi viso-
kih cen alkoholnih derivatov,
na germanistiki in biologiji po-
plava nežnega spola, na geogra-
fiji je strela zadela brucmajor-
ja, ki se Je nekaj dni zdravil od
»delirium tremensa«, na pravu
več primerov morske bolezni z
vsemi negativnimi posledicami,
na ekonomiji sem skoraj ban-
krotiral in končno na tehniki,
menda je bilo na gradbeni, sem
visel med dvema hiperbolama.
Se nekaj, ples je bil prva bož-
ja zapoved. Ker sem v tem
športu 110 odstotni Invalid, sem
samo opazoval. Clovek marsikaj
opazi... Ce dovolite na koncu
še eno vprašanje? Zakaj se bru-
covanja kar celo leto ne ponav-
ljajo? Koristno bi bilo zame-
njati jih za izpite. Za danes
bom končal. Stvar o memoarih
pa ni napačna. Bom o tem še
razmislil...«

SPUST PO DRČI
Nekaj meglenlh vtisov z gozd^rskega brucovanja

bi zazdehal, čeprav j
scootni večer. Na »dimniku« se
neana:komerno prižiiga tista vab.
ljiva neotnska beseda: BAR! in
spet čez nekaj časa: BAR! V
mrzilo poznovečerno januarsko
atmosfero pozvatnjajo nepogreš-
Ijivi tiram<vaii, kot pa6 v vseh
večjiih mestih na svetu. Tu ni
romantiike. ln ljudge hite. kot
povsod; neikam pač, kamor ko-
li. In pn tisti visokj avtoma-
tični tehtnici v poštni avli se
pari zelo vztrajno čaikajo. Pra-
vijo, da se včasih zgodi, da se
tisti, kt zaman čaikago, potem
dogovore in odidejo skupaj
plesat (klub »na šipo vrženih«).
Kam? Kamor koli! — vse poti
vodijo v hrupna skrivališča,
kjer se toi[ vino in liker, kjer
igra jazz ali jočejo izrabldene
plošee tisto večno o »Sentimen-
tad jorney« . . .

Gozdiarji, k<yt menda vsi osta-
li brucujejo enkra.t na leto, ne-
kako na koncu te slavne sezo-
ne, ko že vsi mislijo, da so vse
fakultete ln oddelkj že »odbili
svoje«. IJI tsko te sredi jainuaT-
ja vrže usoda v hrupmo atmo-
sfero lubadatrjev im dirč!

Nam&sto mize: sod, vino, oka-
jena trojica, pošteno oka.jen
bruc major iai svečana trodi-
memzionadna raizsvetljava. Ln
po drdi en za drugim drsi go-
zdarska brucad, slede vpraša-
nja in ošabni odgovori. Pri tej
svcrji akciji so gozdarji nemalo
prikrajšani: bruculj ni bilo le-
tos! MnO'žica se je hrupno z.bra-
la okrog tega neponovljivega
prizoTa i<n se zabavaJa ob tra-
dicionalnem brucovskem »hu-
morju«. Priznati ;e treba, da
gozdarji niso bili po liubljan-
sko fini vn da je bMo nekaj šal
celo »smeha vrednih«. No, k
sreči je bik> »oficialij« kmalu
konec in vsak je lahko zaiadral
na svoje delovno področje...
orkester je z3Top<xtal, kol bi se
zrušilo celo nadistropje prj Na-
mj z vso kramo vred- Nataka-
rice so vabljivo smuikniile med
mize, med vedno bolj veselo
drruščkio, ki jo Je opajail svež
»go-zdarski duh«. Vsi so se po
svotjiih močeh trudili, da bi res
videli gozidorve »doipelt« rasti,

ksikar je prej izjavil Z©l«ni
caar...

Jazz iigTa nekao nedoločljive-
ga, sicear pa to ni važno. Vse
to je strahotno stereotipmo,
vendair darugače ne more biiti.
Nadipovprečen štkamdatl se zgodd
bolj porediko. Plešejo in pijejo
z veš. ali mainj »katas.trafalnimi«
postledica,mii.

Prva ruinda: kako vam je
itne?

I n a . . . Jn vam?
in t«bi.
Pleše^a či9to, čtisto skupaij.

Tesno. Tango. Zelo in sploh...
Konec diruge runde: . •. bi

hoteli z menaj v kino ...-??
Bela, bleščeča svetloba je su-

nlla v o6i. »FotogTafiramci« so
se zasmejatli — ta bo neponov-
Ijirva!

— v kino?
Iaa spet bela svetloba. In še.

Fotograf leze na mizo. Nekaj
\z ptičie perspektive — bo bolj
filmako!

Naro<5ili so mi, naj napišem
reportažo ali ka.j z gozdarskega

Pismo nemškega socialista
(Nadaljevanje s 3. strani)

točišče ravno v armadi. Z ver-
sajsko pogodbo dovoljena vojska
(100 tisoč mož) je krnalu posta-
la pribežailišče za vse reakcio-
narne elemente, ki se nlso izo-
giball poizkusov prilastiti sl z
dTžavnimi zarotaml oblast ln ki
s<j končno tudi Hitlerju poma-
gali k uspehu.

Lahko bi danes rekll, da so
stvarl drugačne. Rad bi pa po-
novil, da je podobnosti d o
volj. Imena vojašklh sodelavcev
Adenaueirja in njegovega o-
brambnega ministrstva s 0 natn
preve^ znana Iz časov, ko so
lsti ljudje kot oficirjl ,»\reliko
nemške vojske« v tmenu Hitler-
jeve zmešane ideje o podjar-
mljenju sveta pošiljali tisoče in
tisoče v smrt.

Tudi izven Nemčije se zadrža.
nost proti fašistom vedno bolj
zmanjSuje. Ponovna vzpostavi-
tev diplomatsklh stikov ZDA s
Francovo Spanij0 in pa ukinl-
tev gospodarske lzolacije Spa-
nije vzbuja sum, da se v amerl-
škem taboru tudi že španskl fa-
šlstl prištevajo v svobodni svet.
Mi sociaJisti odklanjamo vsako
še tako Tahlo sodelovanie s fa-
Slstl kot obrambnimi tovar'šl v
borbi protl boljševizmu. Danes
sl stojita naspnotl formalno de-
mokTaitični svobodni svet j.n sov-
jetski da-žarni stroj. Zapadne de-

Z G R A D B E N E
Po bojkotu na gradbeni je Iz-

vršni svet imenoval komisijo pod
predsedstvom tov. janeza Vipot-
nika, da razčisti razmere na fa-
kulteti in izdela nov hudijski na-
crt. Komisija je sestavljena z treh
profesorjev, treh inženirjev in treh
zastopnikov združenja gradbeni-
kov. Na svojib sejah }e glavna
komisija sklenila, da je treba stu-
dijski načrt in program temeljito
spremeniti, pr'% vsebini je upotte-
vati potrebe prakse, pri dolžini
hudija pa zmogljivost nasega go-
spodarstva. Posamezne predmete
obravnavajo sedaj tri podkomisije
in sicer za teoretične, splosne in
strokovne predmete. Te komisije
bodo izdelale predloge, ki jib bo
po zaključenem delu vseh komisi)
vskladila glavna komisija. V pod-
komisijah, katerih predsedniki so
inzenirji iz prakse, so zastopani
profesorji, inženirji in studenti.
Podkomisije kličejo predmetne pre-
davatelje, kadar obravnavajo nji-
bov predmet. Delo podkomisi) bo

v kratkem končano, uspeh pa bo
v celoti razviden sele na skup»
nem sestanku. Komisija je tudi
ugotovila, da je semester po na*
sib fakultetah za mesec dni krajsi
kot na inozemskib. Vzrok je dnev~
na preobremenjenost slusateljev V
času predavanj, kar jim onemogo*
ča slediti snovi.

To bo v prihodnje treba uposte-
vati, toda ne le na gradbeni, tem*
več na v$eh fakultetah Tebničnt
visoke sole.

Študijska vprasanja so se vedno
glavno področje dejavnosti zdri*»
ženja na gradbeni fakulteti. Ni pa
to edino področje dela. Posebno
močno }e oživelo delo v klubib.
Klub za počitniška vprašanja /e
priredil dva debatna večera, na
katerih so poročtzli tovansi, ki so
bili na potovanju in na praksi V
inozemstvu. Gavorili so o vtisih
zz Izraela, Francije, Nemčije in
Avstrije.

brucovanja. Le ka.j še? Vse je
tako skromaio im vsafcdanje,
vemdar istočasno taiko vabljivo,
nepanovlijivo in romamitično, kot
neikaj »zateuliisnega«. In tisto
dekle se nenehno smehlja; ne
bi dejal, da sta se šele dames
spozmaila. In koaično se vsega ne
apom-indam več — vpili smo
»bip-hiura«; peli, da se imamo
radli fa p o nesrečd razbili ko-
zarec. Taiko je paž na vsakem
brucovanjiu...

Mraiz je, kot bi biJl nag. Pred
pošto. Hijp! Nekdo pometa ce-
sto. Hip! Vprašali smo, kje je
najbližja pot v Naselje. CakaJa
te bom jutiri . . . pri vagi . . . <>b
sedimih .. bip! . . . brez četrti!

Sigunno?
Sigurno.
Utoniil je v mralo pozaibo zi.

me 1953-54. še en ozvočen ve-
čer . . . in poiem simo nekje dol.
go sedeli: zdelo se nam je, kot
bj se vso noč vozili po drč i . . .
in sedaj sino pirisipeli... ki-
smet . . . Stenica

mokracije ssmatram zato za
formalno svobodni svet, ker si-
cer daje svojira državljanom
osebno svobodo, a jih ne ščlti
pred materialnim ln duševnim
lzkojriščanjem s straiii gospo
dareko mo6n.€j«ega- To se pravi,
da ne razsirja demokracije v
območju gospodarskega življe.
nja. O sovjetski ureditvl pa mi-
slim, da nl treba nobenih p o
ja5.nil.

Mi hočemo iti po iastni poti.
Nobenemu od obeh sistemov ne
moremo dati prlznanja.

Pri veliki večinl ljudi zapad-
nega sveta, ki se zavzemajo za
združeno Evropo, ni vzrok sl-
ljenja k čimhitrejši oborožitvi
etično vreden motlv. Rešite
temelje svobodie !n človeštva!
Kar jih priganja k naglicl, ni nič
drugega kot strah pred more-
bitno izgubo svoje privatne last-
nine In privilegijev ali pa Iska-
nje izhoda lz kake nove krlze.
Seveda poizkušajo z vsem? sred-
stvi propagande prikazat! Ijud-
stvu oborožitev v čimbolj prL
vlačni luči. Bilo bl prvič v zgo-
dovinl človeštva, da ne bl neko
pretirano obonoževanje privedlo
do vojne. Vedno se pirlčTie z
lepimi uniformaml, kasarno, t
obrambo pravic svobode in za-
padne kulture, konča p«a se z
množičnlml grobovi ln vojniml
rentami! Helmut Bellofl

Nudimo Vam ješprenj
in proseno kaso!

nudi svojim potrošnikom vse

vrste mlevskih izdelkov v naj-

boljši kakovosti. * Postreiba

solidna. - Naročda izvršujemo

z lastnim prevomim parkom

promptno. - Svojim cenjenim
./

odjemalcem se priporočamo

naj kupi izdeike

Industrije pletenin, rokavic
in konfekcije v Kranju

J
Studentiie - Studenti!

Racionalno gospodarjenje nam narekuje, da
najskrbneje izkoristimo vse lastne surovinske
vire. Eden važnih surovinskih virov so prav
odpadki, ki so za posameznika skoraj brez-
pomembni - zhrcmi, sortirani in oplemeniteni
pa v veliki meri nadomeščajo surovine in
močno pocenjujejo proizvodnjo.

Z zbfranjem in oddajo odpadkov koristite skup-
nosti, sebi pa ustvarjate primerne dohodke.
P0D3ETJE »ODPAD« odkupuje raznovrsfne
odpadk^ v vsaki koiičini po zelo ugodnih
cenah. Odkupne postaje so v vseh večjih
krajih Slovenije.

0D?ADr podjefje za promet z odpadki
Parmova 33. - Telefon 22-664, 21-732.


